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Президент 
асым-Жомарт 
То�аев 
ытай Халы� Респуб-
ли  касыны� т�ра�асы Си 
Цзинь пинге к��іл айту жедел-
хатын жолдады. Б(л туралы 
А�орданы� баспас�з �ызметі 
хабарлады. 

Мемлекет басшысы Қытайдың 
Хэнань провинциясындағы то-
лассыз жаңбыр мен су тасқыны 
сал дарынан к"птеген адамның 
қаза тапқаны және зардап шеккені 
туралы суыт хабарды терең күй-
зеліспен қабылдады.

«Осындай ауыр сәтте қайғы-
қасіреттеріңізге ортақтасып, бар-
ша қазақстандықтардың және 
жеке "зімнің атымнан Сізге, жа-
қын дарынан айырылған отбасы-

ларға, сондай-ақ бүкіл Қытай 
хал қына қайғыра к"ңіл айтамын. 
Табиғи апаттан жарақат алғандар-
дың тез арада сауығып, із-түзсіз 
жоғалғандардың аман-есен отба-
сыларына ора луы на тілектес ті-

гімді білдіремін» де лінген жедел-
хатта.

Қасым-Жомарт Тоқаев қа-
жеттілік болған жағдайда Қазақ-
стан Үкіметі тиісті к"мек к"рсетуге 
дайын екенін нақтылады.

Мемлекет басшысына облыс-
тың бірінші жартыжылдықтағы 
әлеуметтік-экономикалық даму 
қорытындылары баяндалды. Негізгі 
к"рсеткіштер бойынша "сімнің оң 
қарқыны бар екені атап "тілді. 

Қасым-Жомарт Тоқаевқа ко-
ронавирус індетіне қарсы кү рес 
бойынша жүргізіліп жатқан жұ-
мыстар туралы мә лімет берілді. 
Об лыста вак цина салдыруға тиісті 
ха лықтың 49 пайызы екпе алған. 
Сұ ра нысқа ие дәрі-дәр мектердің 
екі айлық азайтылмай тын қоры 
әзір лен ген.

Бұдан б"лек, облыс әкімі Пре-
зидентке егін егу және жемш"п 
да йындау мәселелері туралы айт ты. 
Ауыл шаруашылығы да қыл дары 
егілген жер к"лемі 5 мил лион 
гектардан асады. 7ңір дегі жауын-
шашынның аздығы нан Торғай 
аймағы (Жарқайың, Есіл, Жақсы 
аудандары) к"бірек зар дап шекті. 
Осыған байланысты к"ршілес 
аудандарда бірлесе ш"п дайындау 
жұмыстары ұйымдас тырылады. 

С о н ы м е н  қ а т а р  Е р м е к 
Маржықпаев Мемлекет бас-
шысы тапсырмаларының орын-
далу барысы туралы баяндады. 
Атап айтқанда, Қосшы ауылына 
об лыстық маңызы бар қала мәр-
те бесін беру ж"нінде, жылу 
электр орталығын салу үшін 
әлеуетті инвесторлар іздестіріп 
жатқанын, сондай-ақ су басатын 
аймақ тұр ғындарын к"шіру үшін 

Атбасар қаласында 100 пәтерлік 
екі үйдің құрылысы басталғанын 
жеткізді. 

Еліміздегі елеулі саяси оқиға 
– ауыл әкімдерін сайлауға да йын-
дық барысына ерекше мән бе-
рілді. Жалпы, облыс бойынша 
95 әкім сайланады. 

>ңгімелесу соңында Мем-
лекет басшысы бірқатар нақты 
тапсырма берді.

ШЕНЕУНІКТЕР ЕЛДІҢ 
ЖҮЙКЕСІН ҚҰРТТЫ

Салалық министрлікке са-
пасыз, жауапсыз ЖОО-ларды тегіс 
жабуға ең жоғары деңгейде – ел 
Президентінің "зі екі жыл бұрын 
пәрмен берген болатын. Қазіргі 
Білім және ғылым министрі Асхат 
Аймағамбетов дәл сол кезде, 2019 
жылғы 13 маусымда сала тізгінін 
уысына алған. Демек, жаңа ми-
нистр нұсқауды орындауда тегеу-
рін к"рсетуі керек еді. Ғалымдар, 

сарапшылар сапалы білім бер-
мейтін, әлдекімнің қалтасын ғана 
қампайтуға қызмет ететін ЖОО-
лардан жаппай, біржолғы науқан 
аясында арылуды ұсынған. Оның 
үлгісі де бар: министр болып тұр-
ған тұста Бақытжан Жұмағұлов 
бірден 17 университетті жауып 
тастады. Сарапшылар салада 
«май дан», қырқыс жүріп жатқа-
нын айтып жатты. Рас, жабылған 
ЖОО-лар саны одан да к"п болар 
ма еді, Б.Жұмағұлов 2013-2014 

жаңа оқу жылына жетпей отстав-
каға кетті. 

Ізашарлардың қателігінен 
сабақ алса керек, БҒМ-нің қазіргі 
басшысы бір шоқып, екі қарап, 
аса сақтық танытып, бұл істі ұзақ-
қа созып жіберді. Салдарынан 
студенттерінің 90%-ның (!) білімі 
талапқа сай келмейтін универси-
теттің әлі күнге жұмыс істеп тұр-
ғаны әшкереленуде. Бұл салада 
қандай сорақы жағдай қалыптас-
қанынан хабар берсе керек. 

Министрліктің шешімсіздігі 
мен шабандығы кесірінен к"п-
теген университетте оқытушылар 
мен студенттер «әне-міне жабы-
лады екен» деп қаулаған қауесеттен 
қабырғасы қайысып, әрі-сәрі 
күйде "мір сүруде. Тіпті, дәрменсіз 
жағдайдағы кейбір ЖОО-ның "зі 
лицензиясынан айырылу қар-
саңында мемлекеттік тапсырысқа 
ие болып, жаңа студенттерді қа-
был дағаны белгілі болды. Яғни, 
лайықсыз ғылым ордаларын жабу 
кешенді, жоспарлы түрде емес, 
найзағай түскендей стихиялы, 
бей берекет жүріп жатқандай сезім 
қалыптасады.

(Жалғасы 5-бетте)
БОЛТ ТА ШЫҒАРА 

АЛМАЙМЫЗ
Айта кетсек, утилизациялық 

алым дегеніміз – техника қалдық-
тарын қайта "ңдеу үшін алынатын 
салық түрі. Соның арқасында «ескі 
к"ліктерді жоюмен айна лысатын» 
жекелеген компаниялар Үкіметтен 
субсидия алып отыр. Сондықтан 
ЕАЭО елдерінен жет кізілген к"лік 
иелері 2021 жылғы 1 наурызға 
дейін 7КМ ("ндіруші лердің ке-
ңей тілген міндетте мелері) опе-
рато рының сайты арқылы ути-

лизациялық алым т"леуге мін дет-
телді. Бір қызығы, Қазақстанға 
келетін к"ліктерге утилизациялық 
алым енгізуді 2015 жылы сол кез-
дегі Инвестиция және даму 
министрі >сет Исекешев ұсынған 
болатын. Сол арқылы Үкімет 
«отан дық авто к"лік "ндірісін» да-
мытуға жүзде ген миллиард теңге 
жұмсап, ше телден к"лік әкелуге 
кедергі бо латын шара енгізді. 
Алайда Авто к"лік қауымдас ты-
ғының "кілдері зауыттағы локали-
зация деңгейі орташа есеппен 

37 пайыз болып тұрғанда, к"лікті 
«отан дық» деп атаудың қисынға 
келмейтінін алға тартып отыр. 
Мысалы, Тәуелсіз автобизнес ода-
ғының бас қарма т"рағасы Берік 
Заиров тың ай туынша, бізде «отан-
дық авто к"лік "ндірісі» деген ұғым 
жоқ бол ғандықтан, елдегі 437 мың 
тең геден басталып, 5,9 миллион 
тең геге дейін жететін утилизация-
лық алым – тым ерсі к"рсеткіш. 
Тіпті, 2014 жылғы теңге девальва-
циясынан кейін дамуы кенжелеп 
қалған қазақстандық автонарық 
әлі күнге дейін «бауырын к"тер-
меген».

Ал Үкімет ол пікірмен келіс-
пейді. Мемлекеттік бағдарлама 
сайтында «индустриалды-инно-
вациялық даму бағдарламасын 
жүзеге асыру жылдары (2010 жыл-
дан бері) елде 400 миллиард тең-
геге 130-дан астам жаңа к"лік құ-
рас тыру "ндірісінің іске қосыл ға-
ны жазылған. Премьер-Ми нистр-
 дің орынбасары Роман Склярдың 
дерегінше, елде 3 мың нан астам 
к"лік құрастыру кәсіп орны бар 
екен.

(Жалғасы 5-бетте)
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КӨҢІЛ АЙТУ ЖЕДЕЛХАТЫН ЖОЛДАДЫ Ақмола облысы әкімінің 
есебін тыңдады

Жабылған университет 
студенттері қайда барады?

Президент 
асым-Жомарт То�аев А�мола облысыны� әкімі Ермек Маржы�паевпен 
��ірді дамытуды� �зекті мә селелерін телефон ар�ылы тал�ылады. Б(л туралы А�ор даны� 
баспас�з �ызметі хабарлады. 

«Утильсбор» жүргізушілердің 
жүйкесін жұқартты

Шенеуніктер жаңа көлікке 
құштар

БІРТАНОВТЫҢ ІСІ: 
тергеу аяқталды

Картон беріп, мал бағып жүр

Өндірісте 50 адам көз жұмған

Жо�ары о�у орындарыны� жабылу процесі жал�асатын секілді. Бірнеше университет дәр-
менсіз жа�дайда. Олар жа�а о�у жылына дейін жетпей, жабылып тынуы м4мкін. Сарап-
шыларды� айтуынша, о�ытушы-�алымдарды� да, шәкірттерді� де миын шай�алт�ан жо�ары 
білім саласында�ы «зілзалаларды�» әзір бітетін т4рі жо�.

Б4гінде ЕАЭО-�а м4ше бас�а елдермен салыстыр�анда 
аза�станда к�лік ба�асы �те �ым-
бат. Оны� себебін сарапшылар елде 2016 жылдан бастап �олданыс�а енген утилизациялы� 
алым м�лшеріні� шектен шы�уымен байланыстырады. ;кімет оны халы�аралы� тәжірибеге 
сай, экологияны �ор�ау 4шін �олданып отырмыз дегенмен, т4пкі ма�саты тек а�ша жинау 
сия� ты. Ж4ргізушілерді� наразылы�ын тудыр�ан б(л мәселеге �атысты мысал да аз емес.


аза� �андай �аза болса да, «жазмыштан озмыш жо�» деп �оя салады. Біра� ж(мыс�а 
кетіп, бала-ша�амды асыраймын деген адамны� �айтыс болуын не дейміз? Ол да 
жазмыш па? Бір жарым жылды� ішінде 
ара�анды облысында�ы �ндіріс орындарында 
230-�а жуы� кісі жара�ат алып, 50 адам �айтыс бол�ан.

Президентті� тапсыр ма-
сына сәйкес, мемлекеттік ор-
ган дар мен квазимемлекеттік 
сектор�а авток�лік сатып алу-
  �а 4ш жыл�а тыйым салын �а-
нына �арамастан, Солт4стік 

аза�стан облысыны� ше неу-
ніктері биыл темір т(лпар-
ларын жа�артып жатыр. 

Биыл екі ��ірдегі �уа�-
шылы� ты� зардабы мал 
шар уа шылы�ына келгенде 
осал т(сымызды� к�п еке-
нін а� �арт �андай болды. 
Ж(рт біле бермейтін небір 
т а � с ы �  д 4  н и е н і �  б е т і 
ашыл  �ан. Мәселен, Ма�-
�ыс тау облысында �уа�-
шы лы� кезінде фермерлер 
мен т(р�ын дарды� мал�а 
азы� ретінде картон беруге 
мәжб4р бол�аны мәлім. 
Дегенмен м(ны мәж б4р-
лікке бала майтындар да 
бар. 

Осымен 14 ай�а созыл�ан іс те 
ая�талды. Б(рын�ы Ден   саулы� 
са�тау министрі Елжан Біртанов-
ты� �а мауда отыр �анына 9 ай 
болды. Сонымен, тер геу бітті, 
айып таушы тарап іспен танысуда. 
Бір нәрсе аны�: Бір танов �зіне 
та�ыл�ан айыпты мойындап отыр-
�ан жо�. Оны� айтуынша, б(рын�ы 
орын басары Олжас Dбішев те 
осындай пікірде.
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Білім және 
ылым ми-
нистр  лігі жа�а о�у жылына 
дайын ды��а �атысты арнайы 
�сы ным әзірледі. Енді ��ір-
лерде дайынды� ж�мыстары 
ж�р гізіліп жатыр. Себебі Мем-
ле кет басшысы $.То�аев о�у-
шы лар мен студенттерді дәс-
т�рлі форматта о�ыту
а да-
йын  дау ды тапсыр
ан бола-
тын. 

Жергілікті атқарушы органдар-
дың білім басқармалары оқу орын-
дарында санитарлық нормалардың 
сақталуына ерекше назар аударып, 
бақылауы қажет. Барлық мектепте 
қызметкерлер мен білім алушы-
лардың температурасын �лшеу, 

қауіпсіздік шараларын сақтай 
отырып, кабинеттердің ауасын 
зарарсыздандыру, кварцтау және 
дезинфекциялау шараларын жүр-
гізу керек. Білім беру ұйымдары 
де зинфекциялау құралдарымен 
қамтылуы тиіс. %р оқу орнына 
сыйым дылық қуаты мен білім алу-
шы лардың санына қарай ауысым 
мен жұмыс режимін алдын ала 
анықтау, әлеуметтік қашықтықты 
сақ тай отырып, оқу процесін 
ұйым дастыру жүктелді. 

%кімдіктердің білім басқарма-
лары мен мектеп әкімшіліктері 
балалардың дәліздер мен буфет терде 
жиналуын болдырмау үшін үзіліс-
терді әртүрлі уақытта �ткізуді ұйым-
дастыруы қажет. Барлық оқушы мен 

педагогтер, басқа да жұмысшылар 
бетперде тағып жүруі шарт. Бір 
сынып бір кабинетте оқуы тиіс. 

«Күндізгі оқу процесін ұйым-
дас тыру мәселесіне үлкен жауап-
кершілікпен қарау керек. Бастысы 
– балалардың денсаулығы. Сон-
дықтан әр сынып басқа кабинетке 
ауыспай, �з кабинетінде оқиды. 
Оқушылар да мұғалімдер сияқты 
бетперде киеді. Үзілістер әртүрлі 
уа қытта болады, қажет болған 
жағдайда қосымша ауысымдар 
енгізіледі. Кіреберісте темпера-
тураны �лшейтін және дезин-
фекциялық құралдардың болуы 
міндетті. Сондай-ақ оқушылардың 
білім олқылықтарын толтыру 
бойынша педагогтердің к�лемді 
жұмыс жүргізуі маңызды», – деді 
БҒМ Мектепке дейінгі және орта 
білім комитеті т�рағасының орын-
басары Жомарт Қарамбаев. 

Мектептерде бұқаралық, мә-
дени және спорттық іс-шараларды 
�ткізу шектеледі. Дәстүрлі оқыту 
форматында мектеп формасы бұ-
рын ғыдай сақталады. Мұғалімдер 
мен қызметкерлерден вакцина-
циялау талап етіледі. Бірақ кейбір 
мектеп онлайн оқуы да мүмкін: 
оқыту форматы туралы шешімді 
ведомствоаралық комиссия, елдің 
бас мемлекеттік санитарлық дәрі-
гері және �ңірлердің санитарлық 
дәрігерлері қабылдайды. 

1 қыркүйекте 3,5 миллионнан 
астам бала үшін 7 475 мектеп 
ашылмақ. Оның ішінде 263 мектеп 
күрделі ж�ндеуден �туде.

Елдос СЕНБАЙ

Мектептер оффлайн 
оқуға қызу әзірленуде

Қазақстандықтар 
бақытты ма?

Биыл екі ��ірдегі �уа�-
шылы� ты� зардабы мал шар-
уа шылы
ына келгенде осал 
т�сымызды� к�п екенін а�-

арт �андай болды. Ж�рт біле 
бермейтін небір та�сы� д�-
ниені� беті ашылды. Мәселен, 
Ма�
ыстау облысында �уа�-
шылы� кезінде фермерлер 
мен т�р
ындарды� мал
а азы� 
ретінде картон беруге мәжб�р 
бол
аны мәлім. Дегенмен 
м�ны мәжб�рлікке баламай-
тындар да бар. Себебі жем-
ш�птен таршылы� к�ретін б�л 
айма�та т�рт т�лікке азы� 
ре тінде картон беру б�рыннан 
�алыптас�ан жа
дай тәрізді. 

Мадияр ТӨЛЕУ

КЕҢЕС КЕЗІНЕН БАР
«Қуаңшылық жайлап, мал 

қырылды» деген ақпарат шыққан-
нан-ақ, әлеуметтік желіде осыған 
қатысты түрлі бейнематериал 
шыққан болатын. Соның бірінде 
түйелер қоқыстан картон теріп жеп 
жүргенін к�бі к�рді. Бірақ бізді 
маусым айында Маңғыстау облысы-
ның ауыл шаруашылығы басқармасы 
таратқан дерек қызықтырды. 
Тұрғындар малына азық таппай, жұт 
болып жатқан сәтте басқарма 
�кілдері «мал қуаңшылықтан картон 
қағазын жейді» деген ақпарат 
шындыққа жанаспайды. %леуметтік 
желіде тараған бейнежазбада ш�птің 
жоқтығынан т�рт түліктің қағаз 
жейтіні айтылған. Аймақта жемш�п 

тапшылығы жоқ. Бюджет қаржы-
сына алынған мал азығы жеткізілмек. 
«Мал аш, жемш�п жоқ деу ақылға 
қонымсыз» деп ресми мәлімдеме 
жасаған еді. Жауапты мамандардың 
пікірінен екі нәрсені жоққа 
шығарғысы келетінін аңғардық. 
Біріншіден, т�рт түліктің аштықтан 
азып-тозып жатқанын жасырғысы 
келгендей. Бұл әңгіменің тиегі талай 
тарқатылған. Екіншіден, аймақта 
тұрғындардың малына картон беруі 
таңсық дүние емес. Бұрыннан бар. 
Басқарма осы жайтты неліктен 
ашып айта алмағаны бізге де 
беймәлім. К�п ұзамай жұт елге 
әшкере болған сәтте облыстық 
әкімдіктегілер әр тұрғынның іс-

әрекетіне түсініктеме бере алмай-
тынын, сондықтан жұрттың «не істеу 
керегін �здері білетінін» атап �ткен 
еді. Ақыры «Бізде биыл қиындық 
болды, құрғақшылыққа ұрындық. 
Бірақ қазір облысқа жем жеткізіліп 
жатыр. Ақт�бе облысы ның кә-
сіпкерлері �ңірге жемш�п әкеледі» 
деп хабарлаған облыс әкімдігінің 
баспас�з қызметі. 

С�зіміз жалған болмас үшін 
тақырыпты әріден �рбітсек. Маң-
ғыстауда мұндай қуаңшылық тың 
болып тұрғаны алғаш емес. ?ңірде 
�ткен ғасырдың 60-80-жылдары 
бірнеше рет қуаңшылық болған. 
Бірақ сол кезде кеңшарлардың 

тиімді ұжымдас тыруымен малды 
жұтатпай, Ақт�бе облысының 
аумағына қарай айдап отырған екен. 
Міне, малға картон беру де осы 
уақытта шыға бастаған үрдіс. 

– Біз ес білгелі малға картон 
беретінін к�ріп келе жатырмыз. 
Ш�п болмай, т�рт түлік жайылымға 
шықпаса осылай істейтін. %йтеуір 
түбі ағаштың ұнтағынан жасалады 
дейтін. Жасыратыны жоқ, картон-
мен семіртсе қойдың еті жұмсақ 
болады дейтіндер бар. Қуаңшылық 
бұрын да к�п болды. Бірақ малшылар 
жолын табатын. Кеңес Одағы кезін 
айтпаған күннің �зінде ертеден-ақ 
ш�п болмай бара жатса, малды 
Үстіртке айдаған. Ол болмаса 

Ақт�беге қарасты Жем мен Байғанин 
жаққа ұзатқан. Үлкен кісілердің 
Орынборға дейін айдайтынын 
естідік. Мал басын солай аман 
ұстаған. Ал қыста Маңғыстаудың 
ойына қыстатқан. Қазір әркімнің �з 
малы бар. Бұрынғыдай бір жерден 
бәрін ұйымдастырып әкету қиын,– 
дейді Мұнайлы ауданы тұрғыны 
Мұрат Жетекбай.

63,9 ПАЙЫЗ АУМАҚТА 
Ш�П ЖОҚ

Тұрғындардың к�бі  егер 
бұрынғыдай к�рші облыстарға мал 
айдап отыру үрдісі қайта бастау 
алмаса, жыл сайын мал жұтай 
беретінін айтады. «Жерден ш�п 
шығар» деп дәмелену де бекер. 
Себебі жердің ғарыштан түсірілімі 
кезінде Маңғыстау облысы жерінің 
63,9 пайызында бірде-бір түп ш�п 
шықпағаны анықталған. Ал 36 
пайызының жағдайы �те нашар. 
Былтыр жағдай бұған қарағанда сәл 
жақсы болған. Демек, жағдай 
шынымен алаңдатарлық халде. 
Мұндай қуаңшылыққа түйенің 
маңғыстаулық «нармая» түрінен 
басқа  ешқандай т�рт  түл ік 
шыдамайтын к�рінеді. Ал малды 
картонмен асырау тиімді амал 
болмасы анық. Жұт кезінде жемш�п 
түгілі, жұрт картон іздеп сабылған 
екен. Амалы қалмаған «картон 
тапшылығын» да к�ріпті.

КАРТОН БЕРУ 
ДҰРЫС ЕМЕС

Жануарлар дүниесі бойынша 
қазақстан дық ғалым Нұрадин 
%лібаев картон бәрібір жемш�пті 
алмастыра алмайтынын айтқан. 

Ветеринария саласында жүргеніне 
45 жыл болған профессор жануар-
лардың тамағында микроэлементтер 
балансы болуы қажет екенін баян-
дайды. 

– Түйелер ш�лді, ш�лейт 
жерлерге жақсы үйренген. Олар 
тамақ талғамайды, басқа жануарлар 
жемейтін азықты жей береді. 
%сіресе, құрғақ жемді, түйе тікенегі, 
жусан, сексеуілді де талғажау етеді. 
?зге елдерде осы т�зімділігі үшін 
оларға құрметпен қарайды. Араб 
елдерінде де ш�п к�п �спейді, бірақ 
түйелерге жақсы қарайды. Бізде 
Маңғыстау және Қызылорда 
облыстарында түйе �сіретінін 
білеміз. Картон – ағаштан алынған 
целлюлоза. Ол жануардың ағзасына 
кері әсер етеді деп айтуға келмес. 
Бірақ егер жануарларды дұрыс 
тамақтандырмаса, бұл олардың 
жағдайына с�зсіз әсер етпек, – дейді 
ол. 

Негізі, түйеден басқа түлікке 
картон азық бола бермейді. 
Жүдейтіні с�зсіз. Ал түйелерге 
келгенде бұл таңғаларлық жайт емес 
екен. Себебі түйе �ртеніп кеткен 
ш�пті де жақсы жейді. Міндетті 
түрде �здері бір жайылым табады. 
Бірақ жануарларды этикалық 
жағдайға сай ұстамаса, оның түбі 
жақсылыққа апармайтынға ұқсайды.

Не десек те, биылғы қуаң-
шылықтың зардабы әлі де сейілген 
жоқ. ?ңірдегі тұрғындар осы күні де 
қырылып жатқан малдың барын 
айтып жүр. Бұл министрдің іссапар-
мен барып, бір науқан ш�п жет-
кізумен шешілетін мәселе емес екені 
анық. Сондықтан бір �ткелден �ттік 
деуге әлі ерте тәрізді. Проблема әлі 
зерделеуді қажет етіп тұрғаны айқын.     

Картон беріп, мал бағып жүр 

Казино ашқан 
екі атыраулық сотталды

«Құмар ойындар – бұл ойын-
сауық емес, қауіпті ауру. Жыл сайын 
құмар ойындарға тәуелді адам-

дардың саны артып келеді. Мысалы, 
Қазақстанда ойыншылар саны 350 
мың шамасында. Олардың к�пшілігі 

– жас�спірімдер. Мемле кет тұрақты 
негізде заңсыз ойын бизнесіне 
қарсы күрес жүргізеді, сол арқылы 
халықты құмар ойындардың зиянды 
әсерінен қорғап келеді», – деді 
ведомство.

Жедел-іздестіру іс-шаралары-
ның нәтижесінде агенттіктің Атырау 
облысы бойынша аумақтық депар-
та ментінің қызметкерлері қаладағы 
бильярд клубының ғимаратында 
заңсыз ойын бизнесін лицензиясыз 
ұйымдастыру дерегін әшкереледі. 
Атыраулық екі тұрғын – Д.Ұзақпаев 
және А.Ғабдулов казино ұйымдас-
тыру мақсатында «Бомонд» бильярд 
клубының VIP кабинасын пайда-
ланған. Тексеріс барысында 600-ге 
жуық ойын карталары мен покер 
фишкалары тәркіленді. Ұйымдас-
тырушыларды сот 2 жылға бас 
бостандығын шектеумен жазалады. 
Олар 100 сағат қоғамдық жұмыс 
атқаруы қажет.

Ерік ЕРДЕНОВ

За�сыз ойын бизнесін �йымдастырып, к�реп пайда табу
а 
�мтылушылар �атары азаймай т�р. $аржылы� мониторинг 
агенттігі Атырауды� екі т�р
ыны за�сыз ойын бизнесін 
�йымдастыр
аны �шін �сталып, бас бостанды
ы шектелгенін 
хабарлады.

$аза�стан мен Ресей 
«Бай  кал» к�п ма�сатты �ша-

ын жасау бойынша 
ылыми-
зерттеу және тә жірибелік-
конструк тор лы� ж� мыстарды 
орындау туралы келісім-
шарт�а �ол �ойды.

Келіс імге  қазақстандық 
авиация индустриясының бас 
директоры Данияр Амангильдин 
мен «Орал азаматтық авиация 
зауыты» АҚ бас директоры Вадим 
Бадеха қол қойды. Іс-шара МАКС-
2021 халықаралық авиациялық 
ғарыш салоны алаңында �тті.

«Бұл келісімге қол қою – 
бірінші кезекте, Қазақстанның 
Ресеймен бірлесіп, авиация 
саласын дамыту ниетін к�рсететін 
қадам. Кейінгі жылдарда респуб-
лика мыз қол жеткізген техно-
логиялық даму бізге осы жобаға �з 
үлесімізді қосуда белгілі бір р�лге 
ие болуға мүмкіндік береді», – деді 
Данияр Амангильдин.

?з кезегінде В.Бадеха «Байкал» 
бұл орталық қалалардан алыс 
орналасқан жергілікті желілерде 
жұмыс істеуге арналған жаңа 
әмбебап аймақтық ұшақ екенін 
айтты.

Бұған дейін МАКС-2021 
алаңын да алғаш рет «Байкал» 
ЛМС-901 к�п мақсатты жеңіл ұша-
ғы таныстырылды. Турбо бұрандалы 
ұшақтың крейсерлік жылдамдығы 
сағатына – 300  метр, ұшудың ең 
жоғары қашық тығы – 3 000 
шақырым, топырақты жолақтардан 
ұшудың минималды қашықтығы 
– 220 метр. Ұшақ кемін де 1 500 
шақырым қашық тыққа екі тонна 
жүктемені жеткізуге қабілетті 
болады. Оның бағасы шетелдік 
бәсекелестерден 30-50%-ға т�мен 
болады делінген.

Мейірім БАҚЫТЖАН 

Қазақстан мен Ресей 
жаңа ұшақ шығармақ

Анкеталық сұрақтарға жауап 
берген қазақстандықтардың үштен 
бірі әл-ауқатының жақсарғанын 
айтса, жартысынан к�бінің тұрмыс-
тық жағдайына әлі де болса к�ңілі 
толмайды екен. Жалпы, сауалнамаға 
қатысқандардың 67,2% �мірде 
бақытты екенін жеткізген. 31,2% 
ішінара қанағаттанамын деп, 
0,5% мүлде қанағаттанбаймын деп 
жауап бер ген. Ал жауап беруге 
қиналғандар үлесі – 1,1%. Респон-
денттердің 51,8% тұрғын үйінің 
сапасына к�ңілі толатынын, 
44,8% ішінара риза емесін, 2,6% 
мүлдем к�ңілі толмайтынын айтқан. 
Сондай-ақ сауалнама барысында 
қазақстандықтардың 60,5% әл-
ауқатының �згерме генін, 33% 
жағдайы жақсарғанын, 6,5% әл-
ауқаты нашарлағанын хабар-
лаған.

Н.ҚОСАЙ

$аза�станды�тарды� 60%-дан астамы �міріне риза. Ал 
�ал
ан 40%-ы �азіргі �аржылы� жа
дайын �ана
ат т�тады. 
3лтты� статистика бюросыны� 12 мы� адамны� арасында 
ж�ргізген сауалнамасыны� нәтижесі осындай.
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Дайындаған 	білмансұр ЖАСАН

«Nur Otan» партиясы «
з-
ге рістер жолы: әр азамат�а 
ла  йы� ты �мір!» атты сай лау-
ал  ды ба�дарламасыны� ж�-
зеге асырылуы бойынша 
на�  ты мысалдар келтірді. "р 
��ір, �ала және аудан�а арнап 
�абылдан�ан 217 Жол кар-
тасы аясында б�гінде сай-
лауал ды уәделерді� рес пуб-
ликалы� де�гейде 7%-ы, ал 
��ірлерде 5%-ы орындалды. 

Партияның баспас�з қызме-
тінің мәліметінше, �ңірлерде 4,6 
млн шаршы метр тұрғын үй немесе 
37,6 мың пәтер салынды, сондай-
ақ 8,4 мың орындық 25 мектеп 
және 4 мың орындық 66 бала-
бақша, 800 келушіге арналған 9 
медициналық нысан ашылды. 630 
млрд теңгеге инвестиция тарту 
арқылы 48 кәсіпорын іске қо-
сылып, 107 мыңнан астам адам 
тұрақты жұмыс орындарына ор-
наластырылды. Жалпы, биыл 
республикалық деңгейде инди-
каторлардың 24%-ын, ал �ңірлік 
деңгейде 20%-ын орындау жос-
парланып отыр. 

Сонымен, сайлауалды уәде-
лерді іске асыру аясында Ақт�бе 

облысында 104 ауылдық елді ме-
кен газбен қамтамасыз етіледі. 
Атап айтқанда, Мұғалжар ауданы-
ның Жұрын ауылында құрылыс 
жұмыстары басталып кетті. Жа-
қында ол жерге ауызсу әкелінді, 
енді тұрғындар к�гілдір отынға 
қол жеткізетін болады. Қанды-
ағаш-Жұрын-Қарак�л бағыты 
бойынша газ құбырын салуға 
облыстық бюджеттен 1 млрд тең-
геден астам қаражат б�лінді. 

Шымкентте 32 мектептің құ-
рылысы басталды. Жаңа оқу 
жылында үш ауысымда оқытатын 
орта білім беру нысандарының 
саны 14-тен 9-ға дейін қысқарады. 

Қызылорда облысында жыл 
соңына дейін 5 апатты к�пірді 
ж�ндеу жоспарлануда. /ңірде 
облыстық маңызы бар тасжолдағы 
к�пірлердің біріне қайта ж�ндеу 
жұмыстары жүргізілді. 2018 жылы 
к�ктемгі су тасқыны салдарынан 
Жалағаш ауданында облыстық 
маңызы бар «Жалағаш-Жосалы» 
авток�лік жолын су басты. Жыл 
сайын облыстың Жалағаш, Қар-
мақшы, Қазалы, Арал ауданда-
рының 200 мыңнан астам тұрғыны 
облыс орталығына осы тасжол 
арқылы барады. Биыл бұзылған 

учаскелерді қалпына келтіруге 
98,2 млн теңге б�лінді, 1 шақырым 
тас жол т�селіп, 4 су �ткізу құрыл-
ғысы орнатылды. 

Алматы облысында партиялық 
уәде негізінде Сарыбай би, Долан 
және Еркін ауылдарында үш 
ам булатория ашылды. Еркін ауы-
лында жалпы ауданы 1 000 шаршы 
метрді құрайтын жаңа екі қабатты 
ғимаратта сапалы медициналық 
к�мек к�рсету және медициналық 
қызметтерді алуға қолжетімділікті 
қамтамасыз ету үшін барлық жағ-
дай жасалған. Жаңа амбулаторияда 
УДЗ, ЭКГ �туге, сондай-ақ тіс 
дә рігерінің қабылдауына келуге 
мүмкіндік бар. Амбулатория Еркін 
және К�ктал ауылдарының тұр-
ғындарын қоса алғанда, барлығы 
18 мың адамға қызмет к�рсететін 
болады. 

Долан және Сарыбай би ауыл-
дық округтерінде жаңа амбулато-
риялар дәрігерге дейінгі және дә-
рігерлік қабылдау кабинеттерімен, 
гинеколог, тіс дәрігері кабинетте-
рімен, емшара және физиотера-
пиялық қабылдау кабинеттерімен 
жабдықталған. 

Батыс Қазақстан облысында 
2025 жылға дейін 8 мыңға жуық 
отбасын тұрғын үймен қамтамасыз 
ету жоспарлануда. Оралда 90 
пәтерлі тұрғын үй пайдалануға 
берілді. Одан б�лек, облыстың әр-
бір ауданында жаңа денешынық-
тыру-сауықтыру кешендерінің 
құрылысы басталды, оның екеуі 
Жал пақтал және Подстепное 
ауыл дарында маусым айының 
басында есіктерін айқара ашты. 
Онда күрес, волейбол, футбол, 
баскетбол секілді спорт түрлеріне 
арналған жаттығу залдары, 160 
орындық к�рермен залы қарас-
тырылған. Нысанның аумағында 
шағын футбол және жүгіру алаң-
дары салынды.

Партия сайлауалды уәделерін 
қалай орындауда?

Жиынға кеңес мүшелерімен 
қатар Шымкент қалалық партия 
филиалы т�рағасының бірінші 
орынбасары Жанар Бектаева, 
қалалық мәслихаттағы фракция 
жетекшісі Бекайдар Т�легенов, 
«Nur Otan» партиясы Шымкент 
қалалық филиалы т�рағасының 
орынбасары Мұратәлі Қалмұратов, 
Шымкент қалалық Жұмыспен 
қамту және әлеуметтік қорғау бас-
қармасы басшысының орынба-
сары Жанат /тебаева қатысты. 

Айта кетейік, «Nur Otan» 
Шым кент қалалық филиалының 
ал да ғы 5 жылға арналған «/зге-

рістер жолы: әр азаматқа лайықты 
�мір!» атты қалалық сайлауалды 
б а ғ д а р л а м а с ы н д а  қ а л а н ы ң 
топ-10 басымдықтары нақты ла-
нып, соның ішінде әлеуметтік 
саланы дамытуға ерекше к�ңіл 
б�лінген. 

«Nur Otan» партиясы Шымкент 
қалалық филиалы жанындағы 
Жұмыспен қамтуды және халық-
тың әлеуметтік осал топтарын 
қол дау ж�ніндегі аймақтық қо-
ғамдық кеңес осы күнге дейін екі 
отырыс �ткізіп, тұрғындардың 
осал топтарын қолдап, мүмкіндігі 
шектеулі азаматтарға қолайлы орта 

қалыптастыру бойынша маңызды 
мәселелерді талқылап, оның ше-
шілуіне ықпал жасаған. 

Ал бүгінгі отырыста соғыс ар-
дагерлеріне, тыл еңбеккерлеріне 
және зейнет жасындағы адамдарға 
медициналық к�мек к�рсету ба-
рысы талқыланды. Кеңес отыры-
сында қалалық Жұмыспен қамту 
және әлеуметтік қорғау басқар-
масы басшысының орынбасары 
Жанат /тебаева Шымкентте со ғыс 
ардагерлеріне, тыл еңбеккер леріне 
және зейнеткерлік жастағы адам-
дарға жасалып отырған к�мек 
туралы баяндама жасады.

Т�ркістан облысы Орда ба-
сы ауданы Бадам стансасынан 
Ма��ыстау облысына 5 мы� 
бау, я�ни 110 тонна ш�п тиел-
ген 4 вагон ш�п жіберілді. Б*л 
игі іс-шара «Nur Otan» партиясы 
Т�ркістан облысты� филиа лы-
ны� �йлестіруімен, Орда басы 
ауданы әкімдігіні� *йым дас-
тыруымен �ткізілді.

Батыстағы қуаңшылық бүкіл 
елді алаңдатқаны анық. Оның 
ішінде Түркістан облысының тұр-
ғындары да шама келгенше әрекет 
етіп, к�мегін жолдап жатыр. Бұл 
рет те отаншыл жас Құрмет Талапқа-
зының бастамасы қоғамға қозғау 
салғанын айта кеткен ж�н. 

Түркістан облысының әкімі 
/.Ш�кеевтің атсалысуымен «Қа-
зақ стан темір жолы» ұлттық ком-
паниясы» акционерлік қоғамымен 
келісім жасалып, логистика мә-
селесі шешілгені белгілі. «Nur Otan» 
партиясының Түркістан облыстық 
филиалы да аталған акционерлік 
қоғамға хат жолдап, қолдауына ие 
болды. Аумақтағы филиалдар игі 
іске жұмылдырылды. Осы арқылы 
Ордабасы ауданының жанашыр 
азаматтары, белсенді тұрғындары 
ұсынған к�мек Маңғыстау облы-
сына жіберіліп отыр. 

«Nur Otan» партиясы Ордабасы 
аудандық филиалы т�рағасының 
бірінші орынбасары Алиасқар Бер-
ді мұраттың айтуынша, Ордабасы 
ау даны әкімдігі мен партияның 

жер гілікті филиалы жемш�п мә-
селесін бақылауға алған. 

– Бүгінгі игі акцияға аудан к�ле-
міндегі «Батсу водоканал» ЖШС, 
«Ордабасы тас» ЖШС, ша руа қожа-
лықтары, аудандық мәслихат депу-
таттары, «Nur Otan» фракциясының 
мүшелері, ерікті азаматтар, аудан 
тұрғындары үлес қосты. «Nur Otan» 
партиясының �зге аудандардағы 
фракция мүшелері де �з ауылдарын-
да игі іске үлес қосып жатыр. Біз – 
Маңғыстау жұртымен біргеміз! – 
дейді J.Бердімұрат. 

– Ш�п жинау үшін аудан бо-
йын ша 5 бекет ұйымдастырылып, 
5 мың баудан астам ш�п жиналды. 
Жалпы, Ордабасы ауданында мал 
азығы жеткілікті деңгейде. Бірақ 

жылдағыдай бітік ш�п болмауына 
байланысты аудан әкімі Бағлан 
Батыршаевтың бастамасымен әрбір 
ауыл округтерінде мал азығын жи-
нау бекеттері ашылды. Ол жерге 
жемш�п қоры жиналу үстінде. /зен 
бойындағы қамыстар да орылуда. 
Осы қор арқылы қыста әлеуметтік 
аз қамтылған, мал азығын жинауға 
шамасы жоқ, ер-азаматтары жоқ 
отбасыларға жемш�п беріледі. Аудан 
әкімдігі қысқы науқанға да йын дық-
ты бастап кетті, – дейді Ордабасы 
аудандық ауыл шаруашы лығы б�-
лімінің басшысы Jбілда Jлібеков. 

Ш�пті жинауға және артуға ау-
данның еріктілері, белсенді аза-
маттары, жасотандықтар және �зге 
де отаншыл жандар к�мек к�рсетті. 
Бадам стансасынан жолданған мал 
азығы Маңғыстау облысының 
Шетпе, Құрық және Жетібай стан-
са ларына жеткізіледі. Ол жақта 
к�  мекті күтіп алып, үлестіретін 
аза  маттар бекітілген.

Медициналық көмек жағдайы 
талқыланды

Маңғыстауға 4 вагон 
мал азығы жіберілді

«Nur Otan» партиясы Шымкент �алалы� филиалы жанында�ы Ж*мыспен �амтуды және 
халы�ты� әлеуметтік осал топтарын �олдау ж�ніндегі айма�ты� �о�амды� ке�есті� отырысы 
�тті. Жиынды атал�ан ке�есті� т�ра�асы Бауыржан 6уанышбеков ж�ргізді. 6алада�ы эпидемио-
логиялы� жа�дай�а байланысты ке�ес отырысы онлайн форматта болды. 

5 жыл бұрын алматылық по-
ли цей Аян Ғалиевтің отбасы 
асырау шысынан айырылды. 
Полиция қызметкері террористің 
қолынан қаза тапты. Марқұмның 
зайыбы мен екі баласына Тұңғыш 
Прези дент Нұрсұлтан Назарбаев-
тың аты нан сол кездегі қала әкімі 
Бауыржан Байбек пәтер кілтін 
табыс еткен болатын. Жаңа 
қоныс иелерінің тұрғын үйге 
алаңсыз жайғасуы үшін ж�ндеу 
жұмыста рына да к�мек берілді. 
«Содан бері мемлекеттің ғана 
емес, барша қа зақстандықтардың 
қолдауын сезі ніп келеміз», – 
дейді полиция қыз меткерінің 
жесірі Анар Асанова «Nur Otan» 
партиясы Т�рағасының Бірінші 

орынба сарымен кездесу бары-
сында. 

– Бұл трагедия болған кезде 
мен балаларымның болашағы 
үшін қатты алаңдадым. /йткені 
асыраушымыздан айырылып 
қалдық. Бірақ кейін жалғыз емес 
екенімізді ұғындық. Бізге мемле-
кет, Елбасы ауқымды к�мек пен 
қолдау к�рсетті. Сыйға пәтер бе-
ріп, ерек ше назар аударғандары 
үшін айтар алғысым шексіз, – деді 
Анар Асанова. 

Бауыржан Байбек к�пбалалы 
ана Айнұр Арғынбековамен де 
кездесті. Күйеуі қайтыс болған соң 
10 баласымен қалған келіншек 
небір қиын күндерді бастан �ткер-
генін айтты. Қаражаттың тапшы-

лы ғынан �лместің күнін кешіп, 
үй-күйсіз жүргенде мемлекет к�-
мек қолын созған. Меценаттардың 
қолдауымен жалғызбасты ана 
Алматыдан үш б�лмелі пәтер алды. 

– 4 жыл бұрын Елбасы атынан 
Бауыржан Қыдырғалиұлының 
қолынан пәтер кілтін алдық. Бүгін 
ол бізді тағы да кездесуге шақырып, 
хал-жағдайымызды сұрап жатыр. 
Осындай қамқорлығы үшін рақмет 
айтамын. Егер мемлекет болмаса, 
не істерімді білмес едім, – деді 
Айнұр Арғынбекова. 

/з кезегінде «Nur Otan» 
партиясы Т�рағасының Бірінші 
орынбасары Бауыржан Байбек 
азаматтарды қабылдау барысында 
бүгінде Елбасы – партия Лидері 
Нұрсұлтан Назарбаев пен Мем-
лекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаевтың тапсырмасы бойынша 
әлеуметтік осал топтарға, к�пбала-
лы отбасыларға да ерекше к�ңіл 
б�лінетінін атап �тті. Сондай-ақ 
«Бақытты отбасы» бағдарламасы 
қарқынды іске асырылып жатыр-
ғанын тілге тиек етті. 

Бұл мәселеден «Nur Otan» пар-
тия сының мүшелері де шет қал-
майды. Жыл басынан бері пар-
тияның қоғамдық қабылдауы 
14 мыңнан астам қабылдау �ткізіп, 
74 мың қазақстандықтың мұң-
мұқ тажын тыңдады. /тініштің 
96%-ы оң шешімін тауып, консуль-
та тив  тік, құқықтық және �зге де 
к�мек к�рсетілді. Қалған 4%-ы 
орындалу үстінде. Жалпы, соңғы 
2 жыл да партия мүшелері жарты 
мил  лион нан астам �тініш қабыл-
дады. Олар дың 74%-ы интернет 
арқылы жолданған.

Елбасыдан көмек алған 
отбасылармен кездесті

Z O O M  п л а т ф о р м а с ы 
ар�ылы «Nur Оtan» партиясы 
Ма��ыстау облысты� фи-
лиалы жанында�ы Ж*мыспен 
�амтуды және халы�ты� әлеу-
меттік осал топтарын �олдау 
ж�ніндегі �о�амды� ке�есіні� 
отырысы �тті. 

Аталған отырысқа қоғамдық 
ке ңес мүшелері, Жұмыспен қамту-
ды үйлестіру және әлеуметтік бағ-
дар ламалар басқармасы басшы-
сының орынбасары J.Шопанов, 
Білім басқармасының балалардың 
құқықтарын қорғау және арнайы 
білім беру б�лімінің басшысы 
Ш.Байдуллаева, Денешынықтыру 
және спорт басқармасы басшы-
сының орынбасары А.Дюсенов, 
Құрылыс, сәулет және қала құры-
лысы басқармасының б�лім бас-
шысы Ж.Бисенбаев және �зге де 
басқарма �кілдері қатысты. Оты-
рыс қа кеңес т�рағасы Г.Караба-
лина т�рағалық етті. 

Кеңес отырысында алдымен 
Г.Карабалина Білім басқарма-
сының балалардың құқықтарын 
қорғау және арнайы білім беру 
б� лімінің басшысы Ш.Байдуллае-
ваға 2020-2021 жылдары �ңірдегі 

білім беру саласына қатысты ғима-
раттарға жүргізілген оңтайландыру 
жұмыстары бойынша ақпаратты 
облыстық филиалға жолдауды 
ұсынды. 

Содан кейін, күн тәртібіндегі 
бі рінші мәселе бойынша Жұмыс-
пен қамтуды үйлестіру және әлеу-
меттік бағдарламалар басқармасы 
б а с ш ы с ы н ы ң  о р ы н б а с а р ы 
J.Шопанов «Nur Otan» партиясы-
ның «/згерістер жолы: әр азаматқа 
лайықты �мір!» сайлауалды бағ-
дарламасын орындау ж�ніндегі 
Маңғыстау облысы бойынша Жол 
картасының 1.2. тармақшасындағы 
«Тұрақты жұмыс орындарымен 

қамтамасыз ету» және 3.3. тармақ-
шасындағы «Тең мүмкіндіктер 
жасау» бағыттары аясында жар ты-
жылдықта атқарылған жұмыстар 
бойынша қысқаша тоқталып �тті. 

Екінші мәселе бойынша Жол 
картасының 126-тармағы – ерек-
ше қажеттіліктері бар адамдар 
үшін кедергісіз қолжетімділік 
жа сау мақсатында Jлеуметтік 
және к�лік инфрақұрылымы 
объекті ле рін бейімдеуді барынша 
қамту мә се лесі талқыланды. 
Отырыс ба ры  сында қоғамдық 
кеңес мүше лері және қатысу шы-
лар тарапынан тиісті ұсыныс пен 
пікір айтылды.

Осы мақсатта «Nur Otan» пар-
тиясы Сырым аудандық филиалы 
жанындағы партиялық бақылау 
тобының мүшелері мен Сырым 
аудандық мәслихатының депутат-
тары жол құрылыстарының бары-
сымен танысты. Партияның ау-
дан дық филиалы т�рағасының 
бірінші орынбасары Т.Дарғожиев, 
аудандық мәслихат хатшысы 
Ш.Дүйсенғалиева және депутаттар 
әуелі О.Исаев к�шесінде болды. 

К�ктем мен күз айларында 
Қа расу ықшамауданындағы бұл 
к�шеге к�лікпен қатынау қиын-
дық туғызып жүрді. Енді тақтайдай 
жол тартылуда. Мердігер серік-
тестік «АстроДОР» ЖШС-ның 
тапсырысын орындаушы «РСУ 
Транс» ЖШС �кілі, учаске басты-
ғы Хәкімзата Ғайытбаевтың ай-
туынша, жаңа жолдың құм және 
қос қабатты шебін жамылғысы 
т�селіп, тапалып, қазір 1,2 шақы-
рым жол асфальтқа дайындалуда. 
Депутаттар жамылғылардың қа-
лың дығын тексеріп, Сырым ау-
дан дық Тұрғын үй-коммуналдық 
шаруашылығы, Жолаушылар к�-
лігі және автомобиль жолдары 
б�лімінің басшысы Тимур Айтқа-

лиев қа жол жиектерін сапалы 
жасауды, су ағарлардың дұрыс 
ор наласуын қадағалауды тап-
сырды. 

Х.Есенжанов к�шесінің бо-
йында тұрғын үйлерден б�лек 
ста дион, Ұлттық қауіпсіздік коми-
тетінің аудандағы филиалы және 
Сырым колледжі орналасқан. 
Колледж студенттері осы к�шемен 
жатақханаларына қатынайды. 
Дегенмен асфальт к�шенің кол-
ледж орналасқан жағына емес, 

екінші бетіне т�селіп жатыр. 
Х.Есенжанов к�шесінің екінші 
б�лігі біріншісіне қарағанда тар 
әрі су құдықтары жолға жақын 
ор наласқан. Қажеттілікке салсақ, 
асфальт оқу орны тұрған маңға 
керек. Депутаттар Сырым коллед-
жінің тұсынан С.Сейфуллин мен 
Х.Есенжанов к�шелерін қосатын 
біржолақты жол салуды және жаяу 
жүргіншілер жолын т�сеу ж�нінде 
ақылдасып, аудан әкімінің атына 
ұсыныс даярлайтын болып шешті. 

Жартыжылдықта 
атқарылған жұмыстар

Қос көшеге асфальт төселіп жатыр

– «Nur Otan» партиясы Т�ра�асыны� Бірінші орынбасары 
Бауыржан Байбек Алматыда азаматтарды �абылдады. Ол 
2016 жылы о�т�стік астанада бол�ан теракт кезінде �аза тап-
�ан полицей Аян =алиевті� отбасымен және 10 бала тәрбиелеп 
отыр�ан к�пбалалы жал�ызбасты анамен кездесті, – деп ха-
барлады Nurotan.kz «AstanaTV» телеарнасына сілтеме жасап. 

Батыс 6аза�стан облысына �арасты Сырым ауданыны� орталы�ы Жымпитыда�ы ауылішілік 
жолдарды� жа�дайы жыл сайын жа�сарып келеді. Биыл О.Исаев және Х.Есенжанов к�шелеріне 
жа�адан жол салынып жатыр. 
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ТАРИХ ПАРАҚТАРЫ
Қазақстанның алғашқы шо-

йынын қорытуға тәжірибелі ше-
берлермен бірге жас металлург 
Н.Назарбаев та қатысты. Осы та-
ри хи оқиғаны Елбасы Н.Назарбаев 
�зінің «Қазақстанның құрыш кел-
беті» атты кітабында былай сипат-
тады: «1960 жылғы 3 шілде, жек-
сенбі. Мыңдаған құрылысшылар 
мен металлургтер, к�птеген қо-
нақтар Вадим Романовтың ауы сы-
мының жұмысын толғана бақылап 
тұр. 15 сағат 7 минутта аға к�рікші 
Николай Набиуллин электр бұр-
ғысын іске қосты. Тесік қашалды. 
Жыра бойымен отты ағын құ йы-
лып сала берді – алғашқы қазақ-
стандық шойын жүрді!». 

Ал осы қуанышты сәтті ха лық-
қа сүйіншілеп жеткізген Қарағанды 

облысындағы іргелі басылым «Со-
веттік Қарағанды» газеті болатын. 
Сарғайған газет беттерінде екпінді 
түрде жүргізілген құрылыс, домна 
пешіндегі алғашқы құйма, ерен 
еңбек нәтижесі тарих болып 
қатталып қалды. 

Биыл «Қазақстан Магнитка сы» 
Қарағанды металлургия зауыты-
ның �мірге келгеніне 61 жыл. Қо-
лымызда аймағымыздың үнпа-
рағының 1960 жылдың екінші 
жартысындағы тігіндісі. «Шойын 
құюдың июльдегі қорытындысы» 
атты мақалада «Қазақстан Маг-
ниткасының бірінші домнасының 
қосылғанына бір ай �тті. Бұл 
мерзім ішінде шойыншылардың �з 
ісіне шеберліктерін арттыра 
отырып, шойын құюды бірден 
жақсы игеріп кеткендіктері к�рініп 
тұр... ?ткен айдың 28 күнінде дом-
нада 183 рет шойын балқытылды. 
Николай Мячин жолдас басқа-

ратын смена еңбек �німділігін 
арттыру жолындағы социалистік 
жарыста үнемі алда келеді. Сол 
сияқты Владимир Романов жолдас 
басқаратын смена да ауыр сал-
мақты шойын қорытып, жаңа 
жетістіктерге жетуде» деп жазды. 
Ерлікке пара-пар еңбектің әр күні 
халыққа осылай жетіп жатты. 

Қара металлургияның Отаны 
Теміртау ғана емес, «Қазақмыс» 
корпорациясына қарасты Балқаш 
кен-металлургия комбинатының, 
Жезқазған мыс-балқыту зауыты-
ның жұмыстары да баспас�з бет-
терінде жазылып келеді.

ТЕМІРТАУ: ҚАРА 
МЕТАЛЛУРГИЯНЫҢ ОТАНЫ

«Теміртау» десе, ең алдымен 
еске Тұңғыш Президент түседі. 
Оның себебі айтпаса да түсінікті: 
бұл – т�рткүл дүниеге танымал 
Елбасы Нұрсұлтан Назарбаевтың 

тұсауын кесіп, саясат кеңістігінде 
самғауына тұғыр болған Теміртау. 
«Ел Магниткасы» Тәуелсіздік 
әлдиі тербеткен 30 жылда эконо-
микасы �ркендеп, әлеуметтік 
әлеуеті артып, келбеті келісті шы-
райлы шаһарға айналды.

Қазақ металлургия зауыты – 
Қазақстан қара металының тұң-
ғышы, Қарағанды металлургия 
комбинатының негізін қалаушысы. 

Зауыт құрылысы 1950 жылы 
бас талған еді. К�лемі 1513 текше 
метр ал ғашқы домна пешін салу 
1957 жылы желтоқсанда қолға 
алынды. 1958 жылы БЛКЖО XIII 
съезінде Қазақстан магниткасын 
салу Бү кілодақтық екпінді ком-
сомол құ ры лысы деп жарияланды. 
1960 жылы 3 шілдеде №1 домна 
пеші тұңғыш шойын қорытты, қа-
рашада 2 кокс батареясы пайда ла-
нуға бе рілді, 30 желтоқсанда қазақ-
стан дық алғашқы кокс алынды.

Комбинатта 1980 жылдары 41 
мыңнан аса адам еңбек етті. 6 адам 
Социалистік Еңбек Ері атағына ие 
болды.Теміртаудағы бұл зауыт қа-
зір Қарағанды облысының елі міз-
дің �ндірістік локомотиві атануына 
�зінің зор үлесін қосып жатыр.

1995 жылдың қараша айында 
комбинат жұмысы LNM-Qroup 
компаниясына берілді, компа-
нияның негізін құрушы және 
басқарушы Лакшми Миттал мырза 
(LNM). 2005 жылдың қаңтар 
айынан компанияның аты «Испат 
Қармет» ААҚ «Миттал Стил Те-
міртау» АҚ болып �згертілсе, 2007 
жылы қыркүйек айында «Арсе-
лорМиттал Теміртау» компаниясы 
болып �згерді.

«Миттал Стил» компаниялар 
тобы мен «Арселор» бірлескеннен 
кейін жаңа корпорация жылына 
120 млн тонна болат �ндіретін 
әлемдегі аса ірі �ндірушілердің 
біріне айналды. Tлемнің 21 елінде 
61 зауыты бар «Арселор Миттал-
дың» географиялық ауқымы мен 
�німдерінің алуан түрлілігі бо-
йынша теңдесі жоқ.

 Бүгінде 180 мыңнан астам адам 
тұратын құтты мекен Теміртауда 15 
ірі, 32 орта, 2 070 шағын кәсіпорын 
бар. Қала экономикасының локо-
мотиві – «АрселорМиттал Темір-
тау» АҚ. Былтыр �ндірілген 746 
млрд теңге �німнің 83%-ы (621,3 

млрд теңге) осы қуатты кәсіп-
орын ның үлесіне тиеді. 

?ткен жылы негізгі капиталға 
58,4 млрд теңге инвестиция са-
лынды. 35,4 млрд теңгенің құры-
лыс-монтаж жұмыстары атқа-
рылды. Халыққа қызмет к�рсететін 
8 790 шағын және орта бизнес 
субъектілері 33 229 адамды жұмыс-
пен қамтамасыз етті. 

БАЛҚАШТЫҢ МЫСЫ – 
ЕЛ ЭКОНОМИКАСЫНЫҢ 

КҮРЕТАМЫРЫ
Балқаш кен-металлургия ком-

бинаты алғашқы мысты берген 
уақыттан бері (1938) қиындығы 
мол ауыр кезеңдерге қарамастан 
айтарлықтай жетістіктерге қол 
жеткізіп, мол табысқа ие болды. 
Қазір комбинат шетел капиталын 
тарту арқылы �зінің даму дәуірінің 
жаңа кезеңіне к�терілді. Ол бүгін 
«Қазақмыс» корпорациясының 
құрамында.

Зауыт жұмысы техникалық 
қайта жабдықтаумен тікелей бай-
ланысты, �йткені негізгі мақсаты 
– шикізат �німінің кез келгендер 
түрін қайта �ңдеу және жоғары 
са палы мыс алу жолында техни-
калық мүмкіндіктерді барынша 
пайдаланып, экологиялық таза 
�ндіріс құру.

Асылметалды зауыт – �зінің 
техникалық әлеуеті жағынан елі-
міздегі бірегей кә сіпорын. Бірнеше 
операцияларды қоса атқаратын 
калдо пеші Доре металын таза кү-
містен 97%, ал тыннан 2% береді.

Балқаштың мысы – ел эконо-
микасының күретамыры. Мұнда 
мыс бұлағын ағызған �ндіріс са-
ласының мамандары еселі еңбек 
етіп келеді. Металлургтер күніне 
орай «Қазақмыс Смитинг» ЖШС 
құрылымдық б�лімшелерінің бір 
топ қызметкері Индустрия және 
инфрақұрылымдық даму ми -
нистрлігінің I,II және III дәрежелі 
«Еңбек даңқы» т�сбелгісімен 
марапатталды. ?німді еңбегімен 
к�зге түскен �ндірістің әртүрлі кә-
сіп �кілдерінің есімі Құрмет тақта-
сынан ойып тұрып орын алды.

ЖЕЗҚАЗҒАН: �НДІРІС 
�РКЕНДЕГЕН �ЛКЕ

Кеңестік кезеңде-ақ т�рткүл 
дүниеге танылған Жезқазған мыс 

қорыту зауыты нарықтық қа-
тынас тар үстемдік құрған әлем-
дік эко номика айдынында да 
еркін к� сіліп келеді. Онда та-
разының ба сындай теңселген мыс 
бағасының тұрақсыздығы мен 
жаһанға жайсыз тиген індеттің 
ылаңына темірдей т�зімі мен 
тағылымды тәжірибесін, қажы-
мас қайратын қарсы қойған кәсіп 
иесі – металлургтер тыным сыз тер 
т�гіп жатыр. Олар қалып тасқан 
еңбек дәстүріне ешқашан дақ 
түсіріп к�рген емес.

Жезқазған мыс балқыту зауыты 
бүкіл ел болып тағатсыздана күт-
кен алғашқы катодтық мысты 1971 
жылы берді. Алайда тоқсаныншы 
жылдардың басында тозығы жет-
кен агрегаттар мен шығарылған 
�німдердің тиімділігі т�мен, са-
пасы нашар екені бұрынғы ішкі 
одақтық экономикалық бай-
ланыстардың тоқтаған кезе ңіндегі 
бәсекелестікке т�теп бере алмай-
тынын к�рсетті. Комбинатты Оң-
түстік Кореяның «Самсунг» ком-
паниясының басқаруына беру 
уақытында жасалған шара болды. 
Жұмыс зауыттың технологиясын 
жетілдіру және жаңаша жабдық-
таудан басталды.

Мыс концентраттарын кен 
термиялық балқытуда әлемдік тә-
жі рибесі бар швециялық «Бо лиден 
Контек» фирмасында бал қыту 
пештерінің конструкциясы �з-
гертілді. Қара мыс �німділігі 40% 
�сті, суық присадканы қайта �ңдеу 
к�лемі артты, қосымша қара мыс-
ты �ндіруде аз күкіртті мыс кон-
центраттарын тікелей кон верт-
терге беру мүмкіндігі туды.

Жезқазған мыс балқыту зауыты 
бүгін «Қазақмыс» корпорация-
сының құрамына кіреді және 
әлемдегі ең ірі мыс �ндірушілердің 
бірі болып саналады, �німдері 
барлық жағынан халықаралық 
стандартқа сай.

Құрыш құйып, болат балқыт-
қандар жыл сайын �з мерекеле-
рін мол табыспен қарсы алады. 
Алдағы уақытта да ел сенімін 
арқалаған металлургтер нағыз 
ерлер жұмыс істейтін ыстық дом-
на пешінің алдынан табыла ты-
нына сенімдіміз!

Қарағанды облысы

Құрыш құйып, болат балқытқандар

�ткен �асырды 50-жылдарыны соында «�аза�стан Магниткасы» Б�кілода�ты� 
екпінді ��рылыс ретінде жарияланды. Коммунистік партия ОК-ні ірі ��рылыс�а 
ша�ыр�ан �ндеуін Кеес Ода�ыны т�кпір-т�кпіріндегі жастар жылы �абыл алды. Ал 
1960 жыл�ы 3 шілдеде сол кезде �аза�стан мен Орталы� Азияда�ы ал�аш�ы және 
бірден-бір домна пеші іске �осылды. �аза�станды� &неркәсіпті жетекші саласыны 
бірі – металлургия. Осы салада �ызмет ететін майталман мамандар ел экономикасыны 
&ркендеуіне орасан зор �лес �осып жатыр. Т��ыш Президентті 2003 жылды 15 
�арашада�ы Жарлы�ымен шілдені �шінші жексенбісі Металлургтер к�ні ретінде 
аталып &тіледі. Биыл Тәуелсіздікке – 30 жыл, осы жылдар ішінде де металлургтер 
зор табыстар�а жетті. 

Шымкент �аласында 
Тәуелсіздікті 30 жылды-
�ын ке к&лемде �амту 
ма�сатында бас�армалар 
мен аудан әкімдіктерінен 
�сыныстар жина�талып, 
әр ай�а арнайы атаулар 
берілген. Жыл басынан 
бер гі бірінші жартыжыл-
ды�та �ала бойынша Тә-
уелсіздігімізді �лы�та�ан 
162 іс-шара &ткізіліпті.  

Назгүл НАЗАРБЕК

«Тәуелсіздігінің 30 жылдығына 
орай атқарылған негізгі ауқымды 
жобаларға тоқталсақ, «Шымқала» 
этноауылы мен «Қамал» тарихи-
мәдени кешені ашылып, ел игі-
лігіне берілді. Бұқаралық спортты 
дамыту мақсатында қала әкімінің 
бастамасымен Қазақстанда алғаш 
рет ІІ кезеңнен тұратын «Шымкент 
жастар лигасы» жобасы ұйым дас-
тырылды. Жобаға 140 жалпы орта 
мектептен 536 команда қатыс ты. 
Жеңімпаз 4 мектепке демеу ші лер-
дің есебінен 20 млн теңгеден жал-
пы сомасы 80 млн қаржы мектептің 
мате риалдық қажеттілігіне жұмсау 
үшін берілді. Бұдан б�лек, демеу-
шілер есебінен елорда күні қар-
саңында заман талабына сәйкес 3 
кітапхана қайта жаңғыртудан �тті. 
Сонымен қатар Шымкент қалалық 
Қазақ стан халқы Ассамблеясының 
ІІ сессиясы «Тәуелсіздік – бірлік 
пен тұрақтылық тұғыры» атты іс-
шара сын ұйымдастырды», – деді 
Шымкент қа ласының Ішкі саясат 
және жастар істері ж�ніндегі бас-
қармасы басшысының орынбасары 
Бексұлтан Tділханов арнайы бри-
финг барысында. 

Оның айтуынша, екінші жар-
тыжылдықта Тәуел сіздіктің 30 
жыл дығына орай ма ңызды іс-ша-
ралар жоспары бекі тілген. Атаулы 
мереке аясында ақпараттық-

насихаттық жұмыстар тұрақты 
түрде жүргі зі леді. Бұл рет те биыл 
мерейлі ме ре ке қарсаңында 2 430 
қала тұрғы нына пәтер кілті 
табысталмақ. Сондай-ақ «Тәуел-
сіздік табыс тары», «Жа сампаз дық-
қа толы жылдар» та қырыптарында 
бейне фильмдер желісі жергілікті 
теле арналардан к�рсетіліп, «Ме-
рейлі отбасы» ұлттық конкурсы 
жеңім паздарының слеті» ұйымдас-
ты рылады. Тамыз айында �тетін 
Конституция күніне арналған сал-
танатты жиналыс, Қазақстан Рес-
публикасының Тұңғыш Прези-
денті күнін мерекелеуге арналған 
іс-шара мен Қазақстан Тәуелсіз-
дігінің 30 жылдығына арналған 
мерекелік жиындар бар.

Сонымен қатар брифингте 
Шымкент қаласы бо йынша «Ру-
хани жаңғыру» жобалық кеңсесінің 
меңгерушісі Зәуре Орал баева «Қа-
йырымды істер ма рафоны» жал-
пыұлттық жобасы аясында Шым-
кентте �ткізілген іс-шаралар ж�-
нінде баяндады. 

– Шымкенттіктер қай кезде 
де қайырымдылық жасауда, бір-
бі ріне мейірімділік, ізгілік таныту-
да белсенді. Мемлекет басшысы 
Қ.Тоқаевтың бастамасымен «Қа-
йырымды істер марафоны» жалпы-
ұлттық жобасы жариялана салып 

шымкенттік кәсіпкерлер демеу-
шілік жасауға �здерінің елеулі 
үлесін қосты. Мәселен, әл-Фараби 
ауданындағы Tлімбетов к�шесі 
№45в үй ауласы мен Текесу тұрғын 
алабында пайдалануға берілген 4 
спорт алаңшасы жеке кәсіпкер 
Серік Тульбасовтың жеке қоры 
демеушілігі есебінен салынды. 
Аталған қордың к�мегімен биыл 
тағы 7 спорт алаңшасы пайдалануға 
берілмек. Бұдан б�лек, меценат 
Бауыржан Мырзатаевтың демеу-
шілігімен Хызыр мұнарасының 
аумағын абаттандыру жұмыстары 
жүргізілді. Жалпы, Шымкентте тек 
жоба үшін емес, �ңіріміздің жеке 
азаматтары науқас балаларға, ба-
ла лар үйлері мен жалғызілікті ана-
ларға, тұрмысы т�мен отбасы ла-
ры на қолдау к�рсетіп, қолұшын 
бе ріп жүрген, онысын жария ету-
ден аулақ азамат к�п. Оларға да 
алғы сымыз шексіз, – деді З.Орал-
баева. 

Оған қоса, Шымкент қаласы 
әкімдігі мен қала мешіттерінің 
ұйымдастыруымен «Рамазан – қа-
йырымдылық айы» акциясы 
аясын да күніне 1 000-ға жуық әлеу-
меттік жағдайы т�мен отбасына 
азық-түлік себеттері таратылды. 
«Қайырымды істер марафоны» 
жалпыұлттық жобасы аясында 

�рттен зардап шеккен Риддер 
қаласы Лесхоз кентінің тұрғын-
дарына гуманитарлық жүк тиелген 
3 к�лік жіберілген. Оған азаматтық 
ұйымдар, волонтерлық қозғалыс-
тар, этномәдени бірлестіктер, 
кәсіпкерлер, мәслихат депутаттары 
және жастар ұйымдары жұмыл-
дырылыпты. 

«Рухани жаңғыру» б�лімінің 
ұйытқы болуымен «Балаларға ба-
зарлық» акциясы ұйымдасты рыл-
ды. Игі шара Елбасының «Бола-
шаққа бағдар: рухани жаңғыру» 
бағдарламасының 4 жылдығына 
орай, «Қайырымды істер мара фо-
ны» жобасы аясында қолға алын-
ған. Акцияда қаладағы 4 ауданның 
100 отбасы балаларына кітаптар 
мен жеміс-жидек себеті үлестірілді. 
Қайырымдылыққа Шымкент қа-
лалық мәслихатының депутаттары, 
кәсіпкер к�пбалалы аналар де-
меушілік к�рсетті. Олардың қата-
рын да «Жомарт жүрек» республи-
калық және қалалық жоба жеңім-
паздары, іскер азаматтар Рәшкүл 
Оспанәлиева, Айжан Найымбекова 
және жас депутат, кәсіпкер, к�п-
балалы ана Наргиза Керімбаева 
басқаратын MOBIL plus компания-
сы мен ерікті жастар және респуб-
ликалық «Шұғыла кітап» баспа үйі 
бар. Бұдан б�лек, шымкенттік 
полицейлер 86 отбасына қайырым-
дылық жасады. «Игі істер» күнінде 
қала әкімі Мұрат Tйтеновтің қол-
дауымен «Наурыз тал» акциясы 
�тті. «Эко-сана» қозғалысының 
бас тамасымен қолға алынған 
акция шеңберінде әр к�шетке QR-
код орнатылған. 

Брифинг барысында пікір біл-
дірген Шымкент қалалық мәс-
лихатының депутаты Рәшкүл Ос-
панә лиева «Nur Otan» партиясы-
ның фракция мүшелері тарапынан 
қайырымдылық мақсатында биыл 
жалпы 90 млн теңге к�лемінде 
қаржы жиналып, халық игілігіне 
жұмсалғанын атап �тті. 

Шымкент қаласы 

Тәуелсіздігімізді ұлықтаған игі істер...

Алғашқы жартыжылдық 
қорытындысы бойынша �ңірде 
жүзеге асырылып жатқан жұ-
мыс пен қамту бағытындағы 
бағ дарламалар арқасында 30 
мыңнан астам адам еңбекпен 
қамтылыпты. 

Облыстық Экономика және 
бюджеттік жоспарлау басқар-
масының мәліметіне қараған-
да, биыл «Жұмыспен қамту 
жол картасы» бағдарламасын 
жүзеге асыруға облысқа 31,8 
млрд теңге б�лінген. Жылдың 
алғашқы жартысында халықты 
жұмыспен қамтудың бірқатар 
бағыты орын далып, мыңдаған 
жан екі қолға бір күрек тауып-
ты. Соның ішінде «Жұмыспен 
қамту жол картасы» бағ дар ла-

масы арқылы 3,3 мың адам жұ-
мысқа орна ласқан. 

Сол сияқты халықты жұ мыс-
пен қамтуға шағын және орта 
бизнесті мемлекет тарапынан 
қолдаудың тигізген ықпалы да 
аса зор к�рінеді. «Жұмыспен 
қамтудың жол картасы», «Биз-
нестің Жол картасы», «Еңбек» 
бағдарламалары мен «Жетісу» 
�ңірлік бағдарламасы шеңбе-
рінде қарастырылған қаржы 
к�лемі 23 млрд теңгеге дейін 
ұлғайтылып, бірінші жарты-
жылдықта 7,5 млрд теңгеге 990 
жоба қаржыландырылып, 2 750 
тұрақты жұмыс орны құрылған. 
Биыл жалпы ішкі �німдегі 
шағын және орта бизнестің үлесі 
34,3%-ға жетеді деген батыл 
болжам бар. 

Алматы облысы

Ж�мыссызды�ты болдырмау ма�сатына жыл сайын 
миллиардтар б&лінгенімен, ебекке �абілетті жанны 
барлы�ын ебекке орналастыру оай�а со�ар емес. 
Осынау маызды жа�дайды т�йінін тар�ату �шін биыл 
да Алматы облысында �ома�ты �аражат �арастырылып, 
на�ты шаралар �ол�а алынып жатыр. 

30 мыңнан астам 
жұмыс орны ашылған
Болат АБАҒАН



(Басы 1-бетте)

Айхан ШӘРІП   

Енді, міне Бiлiм және ғылым министр-
лігі кезекті «суық» хабарын жариялады: 
тағы бір университет бас лицензиясынан 
айырылмақ. 

«Шет тілдер және іскерлік карьера уни-
вер ситеті бас лицензиядан айырылу ал-
дында тұр. Осының алдында аталған жо-
ғары оқу орнында профилактикалық ба-
қы лау жүргізілген-тін. Оның қорытынды-
сында тексеру парағындағы 46 тармақтың 
39-ы бойынша ереже бұзушылық анықтал-
ды. Университетке әшкереленген барлық 
сәйкессіздікті жою үшін уақыт берілді. 
Алайда қайта тексеру жұмыстары к/рсет-
кен дей, ЖОО білім беру қызметінің сапа-
сын жақсарту үшін қажетті жұмысты жүр-
гізбеген», – деді ведомство.

ҚҰРЫЛТАЙШЫСЫ ҚАЙТЫП, 
ОРДАСЫНЫҢ ҚҰТЫ ҚАШТЫ

БҒМ-ның барлық университетке айтар 
/кпесі бір: біз оларға бұзушылықтарды 
жоюға уақыт береміз, олар жоймайды. Бұл 
жерде ешқандай да тосын сыр, күтпеген 
құпия жоқ: ЖОО-лар олқылықтарын 
жылдар бойы түземеген, демек бірер ай 
ішінде бәрібір түземейді. 

– ЖОО-ларға олқылықтарды жоюға 
уақыт береміз, бірақ олар кемшіліктен 
арылуға асықпайды. Содан анағұрлым 
қатаң шара қолдануға тура келеді. Бізге 
университеттердің оқу жағдайын, білім 
беру бағдарламасын және студенттерді 
мамандықтарға оқытуға деген к/зқарасын 
жақсартқаны керек. 7йтпесе, ЖОО-лар 
сапалы білім емес, тек диплом беретін бо-
ла ды, – дейді БҒМ-нің Білім және ғылым 
саласындағы сапаны қамтамасыз ету ко-
митетінің басшысы Эльвира Сапарбекова. 

Ол отандық бір университетте жаға 
ұстатар ж/нсіздіктер ашылғанын майын 
тамыза әңгімеледі.

«Мысалы, Шет тілдер және іскерлік 
ка рьера университетінде білім беру сапа-
сын қамтамасыз етудің ішкі жүйесі қалып-
таспаған. Оның білім беру бағдар лама-
ларына, жеке оқу жоспарына жүргізілген 
талдау пәндер бойынша кредиттерді игеру-
де үлкен айырмашылық барын к/рсетті. 
Оқыту нәтижелері бойынша студенттердің 
90%-ы тіпті «табалдырық межеден», шекті 

деңгейден /те алмады. Университеттің оқу 
процесінде ең т/менгі талаптарға сәйкес 
келмейтін к/нерген компьютерлер 
қолданылады. Сондай-ақ магистратура 
түлегіне ғылыми-педа гогикалық бағыттағы 
магистр дәрежесін беру бойынша 
бұзушылықтар анықталды. Мемлекеттік 
аттестаттау комиссиясының шешімімен 1 
жылдық магистратура түлегіне 2 жыл 
оқыған магистр дәрежесі бе рілген», – деді 
Э.Сапарбекова. 

15 жылдық мерейтойын атап /ткен 
университет биыл т/л үлгісіндегі диплом 
беруге кірісті. Онда ЖОО-ның инсти-
туционал дық аккредиттеуден /ткені к/р-
се тілген және соны /ткізген аккредиттеу 
агенттігінің логотипі басылған. «Сонша 
жаман университет болса, онда неге ми-
нистр лік оның ұзақ уақыт бойы жұмыс 
істеуіне жол берген?» деген сұрақ туады. 
Бұл ретте онда кадрлардың тұрақтамайтыны 
байқалады: ЖОО сайты толған «бос 
орындарға байқау». Тек биылғы мамырда 
доцент, профессорлар, аға оқытушылар 
секілді 12 ұстазды іздепті. 2020 жылы 
профессорлық-оқытушылық құрам мен 
ғылыми қызметкерлердің 124 бос лауа-
зымына конкурс жариялаған.

100 ШАҚТЫ ЖОО-ДАН 
ЖҰРНАҚ ҚАЛА МА?

«Талапкерлерді оқуға түсу кезінде жо-
ғары оқу орындарын таңдауға жауапкер-
шілікпен қарауға шақырамыз!» деп мә-
лімдеді БҒМ комитетінің т/райымы Эль-

вира Сапарбекова. Бір қарағанда ізгі ниет 
пен қамқорлықтан туындағандай к/рінетін 
бұл үндеу шынында мазаққа к/бірек келе-
ді. Егер университет жұмыс істеп тұрса, 
барлық құжаты қолында болса, БҒМ оған 
мемлекеттік грант б/лсе, бюджеттен қара-
жат құйылып жатса, мектепті енді ғана 
бітірген, оңы мен солын танып үлгермеген 
жас/скін ол ЖОО-ның іле-шала жабылып 
тынатынын қайдан біледі? Білмеген соң 
құжатын тапсырады.

Мысалы, ШТІКУ алдағы 2021-2022 оқу 
жылына бакалавриатқа да, магистратураға 
да талапкер қабылдайтыны туралы 
хабарландыру жариялады. Онда ҰБТ-да 85 
және одан жоғары балл жиған абитуриент-
тер, мектепті не колледжді үздік бітірген 
түлектер, 1-3  курстар бойы 75%-дан жоға-
ры оқу үлгерімін к/рсеткен студенттер 
мемгрант алып, аталған ғылым ордасында 
тегін оқи алатыны айтылған. Ал ақылы 
оқитын студенттер үшін оқу ақысы айына 
ең жоғары дегенде 49 мың теңгеге түседі. 
«4 жыл оқып, 3 жылға ғана т/ле» деген 
акция енгізіпті.

Қазір елімізде 125 жоғары оқу орны бар. 
Сонша к/п деуге келмейді. ЖОО-лар саны 
2001-2002 оқу жылында шырқау шегіне 
жетіп, 185-ті құрады. Содан бері біршама 
азайды: 2010-2011 жылы – 149,  2014-2015 
жылы  – 126, 2018-2019 жылы 124 болды. 
Бұдан да азаяды.

«2021 жылғы 1 шілдеде Шымкенттің 
мамандандырылған әкімшілік сотының 
қаулыларымен «Орда» және «Мирас» 

университеттері лицензиядан айырылды. 
Бұл оқиғаны оқушы жастар да, олардың 
ата-аналары да ауыр қабылдады. Сту-
денттер арасында шиеленіс тууда, жастар 
ашынған, болашаққа сенімін жоғалтқан 
жағдайда. Қайда барарын білмейді. Себебі 
мемлекеттік университеттер бұл ЖОО-
лардың студенттерін қабылдауға құлықсыз. 
Оның үстіне «Орда» мен «Мирас» универ-
ситеттерінде оқу ақысының орташа м/л-
шері 180-200 мың теңге болатын. Ал мему-
ниверситеттерде 400-500 мың теңгеден 
асады! Мұны студенттердің басым 
к/пшілігінің қалтасы к/термейді», – дейді 
шәкірт Азамат Сүлеймен. 

Iзге ЖОО-лар /здеріне ауысқысы 
келетін студенттерге бұрынғы оқу ақысын 
сақтау түрінде әлеуметтік қолдау к/р-
сетпейтінін ашық айтыпты. Жалпы, қос 
университет айналасында телехикаяға 
бергісіз оқиға /рбіді.

ЖІБЕК ЖОЛЫ 
НЕГЕ ОРДАҒА АЙНАЛДЫ?

Шымкенттегі Silkway халықаралық 
университетіне биыл БҒМ-нан тексеру-
шілер сау ете қалады. Осы кезде ғылым 
ордасы Silkway (Жібек жолы) атауын 
«Орда» деп ауыстыра қояды. Университет 
атауы тосыннан /згеріп кеткенін білген 
студенттер мұны тексерумен байла нысты-
рыпты. Бірақ БҒМ тексеру мен атау /згерту 
арасында байланыс жоқ дейді. Iйткені 
бәрібір жауапкершіліктен құтыла алмайды.

«2021 жылғы мамырда Silkway ха-
лықаралық университетінде жоспардан 
тыс тексеру жүргізілді. Оның барысында 
профилактикалық бақылау жасалып, 
бұрын берілген ұйғарымдардың орындалуы 
зерделенді. Бақылау нәтижесінде универ-
ситетте 34 бұзушылық әшкереленді. Оның 
29-ы – /рескел бұзушылық. Университетке 
олқылықтарды жою туралы ұйғарым 
берілді. Содан кейін әкімшілік іс материал-
дары Шымкент қаласының Мамандан-
дырылған ауданаралық әкімшілік сотына 
бағытталды. Университеттің қайта рәсім-
делуі оның атауының /згеруі негізінде 
жүрді және тексерістер нәтижелерімен 
байланысты емес» деп түсіндірді БҒМ 
Білім және ғылым саласындағы сапаны 
қамтамасыз ету комитетінің т/райымы 
Гүлзат К/бенова. 

Артынша «Орда» және «Мирас» уни-
вер ситеттерінің сайттарында және әлеу-
меттік желідегі ресми аккаунттарында қос 
ЖОО-ның бір университетке бірігетіні 
туралы ақпарат жарияланды. Сондай-ақ 
ЖОО құрылтайшылары шәкірттер мен 
ата-аналарды алаңдауға негіз жоғына 
сендіріп бақты. Сенгендер шамалы сияқты.

«Біз жауапты шенеуніктерден мәсе-
ленің жай-жапсарын біле алмадық. Сту-

денттер оқуын сапалы жалғастыру мақ-
сатында ауысу үшін мемлекеттік универ-
ситеттерді жағалап жүр. Алайда бұл істі 
үйлестіріп, кері байланысты жолға қойған 
ведомство жоқ. БҒМ /зі жауып жатқан 
ЖОО-лардың студенттерін /зге универ-
ситеттерге ауыстыруда тым шабандық, 
салғырттық танытуда» деп қынжылады 
Азамат Сүлеймен.

БҒМ /зге университеттерге қатысты да 
тексеру жүргізуде. Осы орайда Ақтау 
Гумани тарлық-техникалық универ-
ситетінің басшысы Серік 7лиев /з ЖОО-
сына қатысты басталған тексерісті 
тоқтатуды сұрап, БҒМ-ға жүгінді. Тексеру 
5 студент пен 3 оқытушының шағымына 
байланысты басталыпты. Алайда универ-
ситет ректоры ол шәкірттер мен ұстаз-
дардың атынан әлдекім жалған арыз 
түсірген деп сендіреді.

«Қазір Ақтау қаласының Полиция бас-
қар масы Ақтау Гуманитарлық-техникалық 
университетіне қатысты студенттер мен 
оқытушылардың /тінішін қолдан жасау 
фактісі бойынша қылмыстық істі тіркеді. 
27 сәуірде /тінішке қол қойған студент 
қыз, сондай-ақ Ш.Есенов атындағы 
Каспий мемлекеттік технологиялар және 
инжиниринг университетінің педагогі 
тергелді, олар біздің университетте заң-
наманың бұзылып жатқаны туралы ми-
нистр А.Аймағамбетовтің атына шағым 
жазу фактісін жоққа шығарды. Оқиғаның 
байыбына барсақ, министрлікке түскен 
шағым жалған болып шықты. 5 студент те, 
3 оқытушы да шағымға еш қатысы жоғын 
түсіндірді», – деді ректор министрлікке 
хатында. 

Дегенмен БҒМ комитетінің т/райымы 
Гүлзат К/бенова «университетке қатысты 
басталған жоспардан тыс тексеруді тоқтату 
мүмкін емесін, себебі оған құқықтық негіз 
жоғын» айтты. Тексерудің нәтижесі алда 
белгілі болып қалар.

Бірнеше университетте жоғары 
лауазым атқарған, Білім және ғылым вице-
министрі болған Мирас Дауленовтің 
айтуынша, 1 жеке ЖОО-ны жабу оның 
құрылтайшыларын жылына кем дегенде 4 
миллиард теңге кірістен айырады. Егер 
жойылған университеттердегі студенттерді 
дер кезінде және қолайлы шарттармен /зге 
ЖОО-ларға к/шіру ісі үйлесімді жолға 
қойылса, сапасыз ғылым ордаларынан 
арылу үрдісі халықты еш қиналтпас еді. Ол 
болмаған соң, шәкірттер мен ата-аналар 
сапасыз білімнен күреп пайда тауып келген 
құрылтайшыларды қолдап, ЖОО жабы-
луына қарсы шығып жатады. Бұл отандық 
жоғары білімді «ақаулы» оқу орындарынан 
алалау ісін тежейді. 
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Еркеғали БЕЙСЕН

Алайда локализация деңгейі 
туралы ресми деректер шындыққа 
жанаспайды-мыс. Осындай пікір-
дегі саясаттанушы Санжар Боқаев: 
«Б/лшектерінің жартысы Қазақ-
станда /ндірілген бірде-бір авто-
к/лік жоқ. Тіпті, біз болт пен гайка 
да шығар маймыз. Үкімет аңыз 
болған авток/лік /н дірісіне мил-
лиард таған ақша құйып келеді», – 
дейді.

Осындай жағдайда отырған елде 
утили зация лық алымның базалық 
м/лшерлемесі айлық есептік к/р-
сеткішпен белгіленіп, оның к/лемі 
де жыл сайын /сіп отырады. Мы-
салы, 2021 жылғы 1 қаңтарда АЕК  
2 917 теңге болды. Алымның 
базалық м/лшер лемесі – 50 АЕК. 
Ол дегеніңіз – 145 850 теңгеге тең. 
Ал биыл қозғалтқыш к/лемі 2,5 
литр  болатын Toyota  Camry 
Қазақстанға кіргенде т/ленетін 
утилизациялық алым м/лшері 1 
миллион 458 мың 500 теңге болса, 
3,5 литрлік к/лікке 3 миллион 354 
мың 550 теңге т/леу шарт. Бұл 
м/лшерді Индустрия және инфра-
құрылымдық даму ми нистр лігі ұсы-
нып, Экология, гео логия және та-
би ғи ресурстар ми нистрлігі бекіт-
кен. Олар «Жуас түйе жүндеуге 
жақ сы» деген қағиданы ұстанғаны-
мен, утили зация лық т/ лем дердің 
қымбаттығы шетел дік к/лік мінетін 
жұртты әбден ашын дырып алды.

АЛМАҚТЫҢ ДА САЛМАҒЫ БАР
Утилизациялық алым мәселесі 

бірінші рет к/теріліп отырған жоқ. 
Қазақстандық авток/лік иелері оған 
6 жыл бойы қарсылық білдіріп 
келеді. Мысалы, биыл #Нет Утиль-
сбору қозғалысы басталып, оның 
Facebook-тегі тобына 11 мың адам 
тіркелді. Олардың утилизациялық 
алымды алып тастауға шақырған 
петициясына 2 аптада 40 мыңнан 
астам адам қол қойған.

Бұл ретте бір ескерерлігі, ЕАЭО 
елдері ішінде Ресей пен Беларусь 
мемлекеті утилизациялық алымдар 
бойынша ұлттық заңнамалар ая-
сын да жұмыс істейді. Ал Қырғыз 
Республикасы мен Армения бұл 
нормала рды әлі енгізбеген. Оларда 
сырттан келетін к/ лік ті тіркегенде 
мұндай т/лемдер міндеттелмейді. 
Ал біздегі т/лемдерді қымбатсынған 
жүргізушілер жаппай наразылық 
кезінде Еуропа елдерінде к/ліктің 
утилизациясы үшін т/ленетін қара-
жат тың анағұрлым т/мен екенін 
ескертті. Мысалы, утилизациялық 

алым Германияда – 100 еуро, Ни-
дер ландта – 45 еуро және Украинада 
– 500 еуро.

Белсенді топтың мүшесі Нұрад-
дин Садықовтың айтуынша, Қазақ-
станда 2016-2018 жылдары жаңа 
к/ліктердің саны 416 мыңға азайған. 
Ал 5 жылда отандық автопарк 72 
пайызға ескіріп, к/лік бағасы 
шарық тап кетіпті. «Меніңше, жеңіл 
к/ліктер үшін утилизациялық 
алымды алып тастау керек. Себебі 
олар қоршаған ортаға к/п зиянын 
тигізбейді. Ал ауыр жүк к/ліктері 
үшін бұл алымды 200 доллар (85 748 
теңге) к/лемінде белгілеу қажет»,– 
дейді ол. Шарықтаған бағаны түсіру 
үшін утилизация алымын т/мендету 
керек деген пікірмен Iskermen 
/неркәсіпшілер мен кәсіпкерлер 
о д а ғ ы н ы ң  т / р а ғ а с ы  Ти м у р 
Жаркенов те келіседі .  Оның 
пікірінше, қымбатшылық қолдан 
жасалып отыр. «7лемде утилизация-
лық алым к/лік баға сына айтар-
лықтай әсерін тигізбейді. Ал бізде 
бәрі керісінше. Елімізде сатылып 
жат қан к/лік бағасына осы алым 
мен к/ лік ті алғашқы есепке қою 
алымын қо сыңыз. Мұның барлығы 
Қазақстанға сапалы к/ліктерді алып 
келуге кедергі жасайды», – дейді ол.

�ЛЕМДІК Т�ЖІРИБЕДЕН ДЕ 
�РІДЕМІЗ

Қазір әлемде шамамен 400-ге 
жуық IКМ моделі бар. Олардың 
к/бі мемлекеттік емес, негізінен 
ЭЫДҰ елдерінде қолданылады. Ал 
ЕО елдерінде кәдеге жаратудың 
бірегей т/лемдері 2000 жылы енгі-
зіл ген. К/ліктің алғашқы иесі т/-
лейтін оның орташа құны 100 еуро-
дан аспайды екен. Нидерландта – 45 
еуро. Осыған ұқсас заң 2005 жылы 
Жапонияда да қабылданған. Онда 
утилизациялық алымдар к/лемі 70-
180 доллар аралығында. Сондай-ақ 
дамыған елдерде қолданыстағы ескі 
к/лік терді қайта /ңдеуге /з еркімен 
/ткізгендерді ынталандыратын те-

тік тер жақсы жұмыс істейді. Мы-
салы, журналист Бекболат Қаржан-
ның жазуынша, Қазақстанда 
«утиль   сборға» алынатын алым 
Жа по   ния дан 82 есе жоғары болып 
шықты. «Жапо нияда біздегі сияқты 
алаяқ дистрибью торлар мен ұрлық 
жасайтын ЖШС-ға ешқашан да жол 
берілмейді. Мысалы, MAZDA CX-8 
к/лігіне мемлекет тарапынан ұста-
латын қаражат к/лемі 120 доллармен 
ғана шектеледі. Бұл – Жапония 
бойынша «утильсборға» т/ленетін 
ең жоғары қара жат. Бұдан артық 
ештеңе де т/ленбейді», – дейді ол. 
Ал бізде аты утилизациялық алым 
деп аталғанмен, сол қаржының к/п 
б/лігі мемлекет бюджетіне емес, 
жеке компаниялардың қал тасына 
кетіп жатқан к/рінеді.

Бұл мәселеге биыл Президент 
Қасым-Жомарт Тоқаев та тоқталды. 
Оның айтуынша, отандық кәсіп-
керлер жүк тасымалының дамуына 
кедергі болып отырған жүк к/лік-
терінен алынатын утилизациялық 
алымды қайта қарауды сұрайды. 
Халықаралық жүк тасымалымен 
айналысатын жүк к/лік терінің саны 
Ресейде – 34 мың, Беларусьте – 15 
мың, Iзбекстанда – 8 мың. Ал 
Қазақстаннан бар-жоғы 7,5 мың 
ғана жүк машинасы халықаралық 
тасымалға шығып жүр.

P.S.

 Демек, жоғарыдағы бар әңгіме 
құнның артуы туралы. Қалай 
болғанда да бұл схеманың түпкілікті 
пайда табушысы отандық машина 
жасау зауыттары емес, аккумуляция-
лық алымды Bз шоттарына жинақтай-
тын жеке компания «CКМ опера-
торы» болып тұр. Салалық одақтар-
дың Мәжіліс депутаттарына жолда-
ған хаттағы есептеулеріне сәйкес, 
барлық тBлеушілерден келіп түсетін 
жалпы табыс жылына 100 миллиард 
теңгені құрайды екен. 

«УТИЛЬСБОР» жүргізушілердің 
жүйкесін жұқартты

Осымен 14 ай
а созыл
ан іс те ая�талды. 
Б�рын
ы Денсаулы� са�тау министрі Елжан 
Біртановты� �амауда отыр
анына 9 ай 
болды. Сонымен, тергеу бітті, айыптаушы 
тарап іспен танысуда. Бір нәрсе аны�: Бір-
танов $зіне та
ыл
ан айыпты мойындап отыр-

ан жо�. Оны� айтуынша, б�рын
ы орын-
басары Олжас %бішев те осындай пікірде.

Нұрлан ҚОСАЙ

ІСТІҢ БАСЫ – АҚПАРАТТЫҚ ЖҮЙЕ
Естеріңізде болса, былтыр маусым айында 

қызметінен босатылған бұрынғы Денсаулық сақтау 
министрі Елжан Біртанов қараша айының басында 
қамауға алынды деген хабар шыққан болатын. Сол 
кездегі Қаржы мониторингі комитетінің Экономи-
калық тергеу қызметі экс-министрге қатысты аса ірі 
к/лемде бюджет қаражатын ысырап ету фактісі 
бойынша қылмыстық істі тергей бастаған еді. Сот 
Біртановты қамауда ұстау бұлтартпау шарасына 
санкция беріп, 3 қарашада ұсталды деген оның 7 
қарашада үй қамағында отырғаны белгілі болды. 
Содан бері 9 ай бойы жалғасқан тергеудің соңғы үш 
айында үйқамақ мерзімі үш рет ұзартылды. Соның 
алғашқысында, яғни сәуір айының 21-і күні Нұр-
Сұлтан қаласының мамандандырылған ауданаралық 
тергеу соты экс-министрге үйқамақ мерзімін ұзарта 
отырып, оның асырауында бес адам барын, оның 
үшеуі жас бала мен қарт ана екенін ескеріп, /мірге 
қажетті іс-әрекеттерді жүзеге асыру үшін, соның 
ішінде жұмыс істеу үшін үйден сағат 08.00-ден 19.00-
ге дейін шығуға рұқсат берді. Осы мүмкіндікті 
пайдаланып, Біртановтың коммерциялық құрылым-
да жұмыс істеп жүргені мәлім болды.

Тергеу барысында хабарланғандай, Денсаулық 
сақтау министрлігі 2015 жылы хорватиялық Ericsson 
Nikola Tesla фирмасымен «Денсаулық сақтау сала-
сының ақпараттық жүйелерін ақпараттандыру және 
біріздендіру платформасы» атты автоматтандырылған 
ақпараттық жүйені 17,8 млн АҚШ долларға жасап 
беру туралы келісімшарт жасасқан. Ол жүйе 2018 
жылы Нұр-Сұлтан қаласындағы, Батыс және Шығыс 
Қазақстан облыстарындағы 17 емдеу мекемесінде 
пилоттық пайдаланудан /тіп барып, республика 
бойынша енгізілуі керек болған екен. Тергеу бары-
сында «аталған платформа пайдаланылып жатқан 
жоқ», «Денсаулық сақтау министрлігінің ақпараттық 
жүйелерімен интеграцияланбаған», «бұл пандемия 
кезінде денсаулық сақтау органдарының жұмысына 
теріс әсер етті» деген қорытынды шығарылады. Енді 
бүгінде оларға, яғни Біртанов пен 7бішевке 
жарамсыз ақпараттандыру платформасын қабылдау 
және пайдалануға беру арқылы лауазымдық 
/кілеттіктерін асыра пайдаланды деген айып 
тағылуда. Бүгінде платформа жұмыс істеп тұрған жоқ 
және оны медициналық мекемелердің пайдаланып 
жатпағаны дәлелдермен расталған. Орындалмаған 
жұмыстың құны 4,1 млн АҚШ долларын немесе 1,5 
млрд теңгені құрайды. Одан б/лек, Елжан Біртанов 
санитариялық авиацияның әуекемесін 2020 жылғы 
маусымда жеке мақсаты үшін /кілеттіктерін асыра 
пайдаланды деген күдікке ілінген.

ІС НЕГЕ ҰЗАҚҚА СОЗЫЛДЫ?
Қаншама реттен тергеу құпиясы десек те, 

бастапқыда Біртановқа тағылған айып к/п сияқты 
еді. Гу-гу әңгіме сол уақыттағы «СК-Фармацияның» 
ісін де, сапасыз қорғаныс құралдарын да, вице-
министр 7бішевтің де ісін экс-министрге теліген. 
Жалпы сома бастапқыда 500 миллион теңге болатын. 
Кейін осылардың бәрінен тек ақпараттық платформа 
мен санавиация туралы деректер қалды. Тергеу 
қорытындысында залал сомасы 1,5 млрд теңгені 
құрап отыр. Істің мұншама ұзаққа созылғаны – 
мұндағы к/птеген нұсқаларды ашуда жатқан сияқты. 
7йтсе де, Біртановтың қорғаушылары тергеудің ғана 
емес, соттың да жұмысынан к/птеген шикілік к/ріп 
отыр.

«Тергеушілер сотқа үй қамағын созуға қатысты 
бірде-бір заңды негіз тауып келтіре алмады. Ал сот 
болса ҚПК-нің 23-бабын бұза отырып, /зіне 
айыптау тарапының міндетін алып, қамау уақытын 
созу туралы қаулыда кодекстегі тергеу органы 
қолданатын негізді пайдаланды, бұл туралы тергеу 
де, прокуратура да соттан сұрамаған болатын. 
Сондай-ақ тергеу судьясы А.Бабатов менің 
қорғауымдағы Біртановтың күдігін негіздейтін 
жайтты тергеу судьялары бұған дейін-ақ тексеріп 
қойған деп к/рсетеді. Бірақ Біртановқа ілінген  ҚК-
ның 361-бабындағы /кілеттігін асыра пайдалану 
туралы жалғыз күдік тек 2021 жылғы 2 шілде күні 
пайда болды, ал соңғы тергеу соты 2021 жылғы 14 
маусымда /тіп кетті. Ендеше ол қанша тырысса да 
ол кезде жоқ күдіктің қаншалықты негізді екенін 
тексере алмас еді. Осыған байланысты қорғаушылар 
судья үйқамақ мерзімін созған кезде объективті 
болған жоқ және алдын ала мүдделі болған деп 
санайды. Біртанов ашық және үзілді-кесілді түрде: 
«Менің кінәм жоқ. Ешқандай оқиға да, қылмыс 
құрамы да жоқ» деп мәлімдейді», – дейді адвокат 
Дмитрий Куряченко.

БІРТАНОВ ҚАШЫП КЕТЕ МЕ?
Тергеу аяқталған заматтағы соңғы сот отырысын-

да үйқамақ уақытын тағы да созу туралы кезекті 
мә селе қарастырылған еді. Онда мемлекеттік айып-
тау тарапы қамауда ұстау тәртібін күшейту туралы 
/тінішпен шыққан болатын. Прокурор Санат 
Талқанбаев Біртановқа отбасы мүшелерінен басқа 
барлық адамдармен телефон арқылы с/йлесуге және 
үйден шығуға тыйым салу керегін айтты.

«Күдікті соттың тыйымы бар екенін біле тұра, 
бірнеше рет заңға қайшы әрекетке барғанын, оның 
ауыр коррупциялық қылмыспен айыпталып отыр-
ғанын ескере отырып, үйқамақ мерзімін іспен танысу 
уақыты аяқталғанға дейін, яғни 2021 жылғы 14 
қыркүйегіне дейін созуыңызды сұраймын», – деді ол.

Сондай-ақ мемлекеттік айыптаушының айтуын-
ша, Біртановтың бұлтартпау шарасын /згертуге, 
алып тастауға қатысты тергеу органдары тарапынан 
ешқандай негіз анықталмаған. Iйткені ол ауыр қыл-
мыстық іс жасап отыр. Сондықтан да қылмыстық 
қудалау органдары тарапынан бұл іс бойынша 
Біртановтың сот пен тергеуден бой тасалап 
жасырынуы мүмкін екені туралы топшылауға негіз 
к/п. 7йтсе де, Нұр-Сұлтан қаласының маман-
дандырылған ауданаралық тергеу соты айыптаушы 
тараптың үйқамақ тәртібін күшейту туралы /тінішін 
қабылдамады, ал бұлтартпау шарасының мерзімін 
14 қыркүйекке дейін ұзартты.

Біртановтың ісі: 
тергеу аяқталды

Жабылған университет 
студенттері қайда барады?
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2020 жылдың қорытындысы 
бойынша, экспорт – 46,9 млрд 
АҚШ доллары, импорт 38 млрд 
АҚШ долларына жетті. Қазақ-
станға шетелдерден мына тауар-
лар келеді екен: машиналар, 
жаб дықтар, к�лік құралдары, 
аспаптар мен аппараттар – 21,5 
млрд АҚШ доллары (56,7%), 
химия �німдері – 5,44 млрд АҚШ 
доллары (14,3%), металл және 
металл �німдері – 3,46 млрд АҚШ 
доллары (9,1%). Яғни, осы 
тауарларға мұқтажбыз. 

Дегенмен біз де �зге елдерге 
�нім жеткізуде кенде емеспіз. Тек 
оның басым б�лігі әлі де шикізат: 
мұнай, мыс, органикалық емес 
химия, табиғи газ және ферро-
балқыма �німі. /кінішке қарай, 
Қазақстан қазба байлығын �нді-
румен айналысатын компаниялар 
әлі де керек-жарағын жырақтан 
жеткізеді. Мысалы, Маңғыстау 
об лысында 28 жер қойнауын пай-
даланатын компания былтыр 74,2 
млрд теңгенің тауарын сатып 
алған, оның 38 млрд теңгесі, яғни 
51%-ы импорт. Ал импорт «Тен-
гизшевройл» ЖШС-да – 92%, 
NCOC-нда – 89% және «Қара шы-
ғанақ петролеум оперейтинг»-те 
– 80%. Аталған алпауыт компа-
ния лар отандық тауарға к�ңілі 
тол май ма, әлде шетелдік құрыл-
ғыларға үйреніп қалып, одан бас 
тарта алмай ма, ол жағы белгісіз. 

Ал 2021 жылдан бастап, 
жығылғанға жұдырық болып, жер 
қойнауын пайдаланушы компа-
ниялардың қазақстандық тауар-
лардың сатып алу талабы алынып 
тасталды. Бұл осы секторда 
құрамдас б�лшектер �ндірісімен 
айналысатын және қызмет к�р-
сететін отандық кәсіпорындардың 
к�пшілігінің жабылуына әкеліп 
соқтыруы мүмкін. К�п ұзамай 
оның к�решегін к�ре бастай-
тынымыз с�зсіз. Қазірдің �зінде 
пайдалы қазбаларды �ндіретін 
аймақтарда шағын және орта 
бизнес субъектілерінің жергілікті 

жалпы ішкі �німдегі үлесі рес пуб-
ликалық орташа к�рсеткіштен екі 
есе т�мен, ал бұдан кейін тіпті 
құлдырап кететіні дау тудырмас. 
/йткені жер қойнауын пайда-
ланушы отандық және шетелдік 
компаниялар жергілікті �нім-
дердің �ндірілуіне қызығушылық 
танытпайды. 

АЗЫҚ-ТҮЛІК 
ТҰРАҚТЫЛЫҒЫНА ҚАУІПТІ

Қазақстанның азық-түлік 
импортына тәуелділігінің салда-
рынан жыл басынан бері азық-
түліктің, жеміс пен к�к�ністің 
бағасы 15-20%-ға, тіпті екі-үш есе 
�сіп кетті. Қазақстанға жыл 
сайын алыс-жақын шетелдерден 
$600-700 миллионға к�к�ніс пен 
жеміс-жидек тасымалданады. 
Яғни, ішкі сұраныстың 60%-ы 
импорттық �німдер арқылы жа-
былады. Мұның басым б�лігі 
/з бекстан мен Қытайдан әкелі-
неді. Ал экспортталатын к�к�-
ністің к�лемі одан 10 есе кем, 
негізінен Ресейге ж�нелтіледі. 
Қазақстан тек дәнді-дақылдар 
бойынша экспорттаушы ел, басқа 
азық-түлік �німдерінің барлығы 
шетелдерден тасымалданады.

Fлемдік тәжірибеде егер 
азық-түлік қорында импорттың 
үлесі  20 пайыздан асса, ол 
мемлекеттің тұрақтылығына 
қауіп т�ндіріп тұрғанын білдіреді. 
Осыған қарап-ақ біздің елде 
к�к�ніс-жеміс нарығындағы 
жағдайдың қаншалықты ушығып 
кеткенін бағамдай беріңіз. Қытай 
кейінгі 10-15 жылда, әсіресе қыс-
қы маусымдарда Қазақстанға 
жеміс-к�к�ністерді,  цитрус 
�німдерін экспорттаушы басты 
елге айналды. Жылда желтоқсан 
айынан сәуірдің ортасына дейін 
республикалық сауда тораптарын 
түгелдей Қытайдың тауары жау-
лап алады. Ал Қытай �німдерінің 
сапасы үлкен күмән тудыратыны 
баршаға мәлім. 

– Импорттық �німдерді 
ығыс тырып шығару үшін елімізде 
к�к�ніс-жеміс �сіретін жылы-
жай ларды к�птеп салуымыз ке-

рек. Онда да гидропондық техно-
логия бойынша жобаланған, 
�нім ді әдеттегіден 2-3 есе к�п 
бе ретін �неркәсіптік жылыжай-
лардың орны ерекше. Жалпы, 
қолданыста «к�шеттік жылыжай» 
және «�неркәсіптік жылыжай» 
деген ұғым бар. Қазақстандағының 
басым к�пшілігі – «к�шеттік», 
олар тек ерте к�ктемде және күзде 
ғана �нім береді, қыста қаңта-
рылып тұрады. Ал бізге керегі – 
қысы-жазы үзбей �нім беретін 
�неркәсіптік жылыжай, – дейді 
Қазақстан Жылыжайлар ассо-
циациясының президенті Қанат 
Қошман.

Былтыр ауыл шаруашылы-
ғында импорттық �німдерді ал-
мастыру жоспарына сәйкес рес-
публика бойынша 48 тауарлы сүт 
фермасы, 3 ет комбинаты, ет ба-
ғы тындағы 8 құс фабрикасы, ба-
лық �ндіретін 3 ферма іске қо-
сылды және 1 800 гектар жерге 
қар қынды алма бақтары отырғы-
зылды.

«Коронавирус пандемиясы 
жағдайында бүкіл әлем елдерінде 
ауыл шаруашылығының азық-
түлік қауіпсіздігін қамтамасыз 
етудегі р�лінің артқанын байқап 
отырмыз. Сондықтан Қазақстан 
үшін импортты алмастыру – ба-
сымдыққа ие үлкен мәселе. Ішкі 
нарықты әлеуметтік маңызы бар 
азық-түлік тауарларымен то-
лықтыру ж�ніндегі міндет аясын-
да біз ішкі нарықта импортты 
қысқарту қажет позицияларды 
айқындадық. Бұл – құс еті, 
шұжық �німдері, ірімшік және 
сүзбе, алма, қант және балық 
�німдері», – дейді АШМ Страте-
гиялық жоспарлау және талдау 
департаментінің басшысы Сәуле 
Молдабаева.

Жүргізіп жатқан жұмыс 2023 
жылдың соңына қарай импортқа 
тәуелділік мәселелерін шешуге 
және елдің азық-түлік тәуелсіз-
дігін қамтамасыз етуге мүмкіндік 
беруі тиіс. Барлық жобалардың 
65%-дан астамы ауыл шаруа-
шылығы �німдерінің импортын 
алмастыруға бағытталған.

ЖЕҢІЛ �НЕРК�СІПТІҢ 
ЖҮГІ АУЫР

Кейінгі бес жылда жеңіл �нер-
кәсіп саласындағы кәсіпорын-
дардың 40%-ы жұмысын тоқта-
тып, олардың саны 25 мыңнан 
13 мыңға қысқарды. Салыстыру 
үшін айтсақ, кеңес заманында 
Қазақстанда бұл салада 203 мың 
кәсіпорын жұмыс істейтін. Енді 
отандық жеңіл �неркәсіп �нім-
дері ішкі нарықтың тек 10%-ын 
ғана қамтамасыз етеді, ал 90%-ы 
импорттық тауардың еншісінде. 

2015 жылы қазақстандық та-
уарларды ішкі нарықта ілгерілету 
мақсатында «Қазбренд» бағдар-
ламасы әзірленген еді, алайда ол 
әлі күнге дейін жүзеге асырылмай 
қалды. Мемлекет тарапынан кә-
сіпорындардың ішкі және сыртқы 
нарықтарда �з �німдерін �ткізуге 
қолдау к�рсетілмеді. Соның 
салдарынан біздің нарығымызды 
Түркиядан, Ресейден, Бела русь-
тен, Қытайдан келген тауарлар 
басып кетті. 

Сондай-ақ пандемия еліміздің 
қарапайым медициналық жеке 
қорғану құралдарының (ЖҚҚ) 
импортына тәуелді екенін к�р-
сетті. ЖҚҚ (қорғаныш бетпер-
делер, бір рет пайдаланылатын 
комбинезондар, халат костюмдер) 
медициналық бұйымдарға жат-
қызылғандықтан, біздің �ндіру-
шілеріміз оларды Ресей мен /з-
бекстандағыдай жергілікті ті гін 
кәсіпорындарында жасап шығара 

алмайды. Елімізде ЖҚҚ бойынша 
жеткілікті материалдық қор жа-
сақталмаған. Кәсіп орын дардың 
үзіліссіз жұмыс істеуіне бұл жайт 
та к�п кедергі келтіріп отыр. 

Мемлекет тарапынан қолдау-
дың кемдігінен былғары бұйым-
дары �ндірісімен айналысатын 
кәсіпорындар да жапа шегіп жа-
тыр.  Semey Tannery  ЖШС 
директоры Руслан Бисеновтің 
айтуынша, зауыт былғары �ндірісі 
үшін халықтан тері сатып алады. 
Одан иленген былғарыдан жо-
ғары сапалы аяқкиім де, с�мке де, 
басқа да түрлі бұйымдар жасап 
шығарылады. Бірақ Қытайдан, 
Ресей мен Түркиядан к�п м�л-
шерде арзан аяқкиімдер, қол-
ғаптар, с�мкелер және басқа да 
тауарлар тасымалданатындықтан, 
ол жергілікті �німдердің саты-
лымына кері әсерін тигізеді. 

«Егер Қытайдан келетін да-
йын былғары �німдерінің импор-
тына тосқауыл қойылса, ол отан-
дық тігін цехтарының, аяқкиім 
фабрикаларының, былғары-тері 
жасаушы кәсіпорындардың 
дамуына серпін берер еді. Қа зақ-
станда оған қажетті шикізат жет-
кілікті», – дейді Руслан Бисенов. 

ОТАНДЫҚ �НДІРІСТІҢ 
МУЛЬТИПЛИКАТИВТІК 

�СЕРІ
Импортты азайту проблема-

сының бүгінгі күнге дейін ше-
шілмей отыруының бір себебі 

жергілікті атқарушы биліктің 
жүйелі жұмыстарды жүргізе 
алмауына байланысты шығар. 
Сондай-ақ Үкімет тарапынан 
импорттық тауарларды азайтуға 
бағытталған бағдарламалардың 
нәтижесі т�мен. 

Жалпы, импортты алмастыру 
елімізге қандай мультипли ка-
тивтік әсер береді?! Бірінші, жаңа 
жұмыс орындары ашылады. Бұл 
– күн тәртібіндегі ең �зекті мә-
селе. Екінші, бюджетке түсетін 
салықтардың к�лемі артады және 
моноқалалардың әлеуметтік-эко-
номикалық мәселелерін шешуге 
ықпал етеді. Үшінші, жаңа �нім-
дерді �ндіру елімізде ғылым мен 
техниканы әрі қарай дамытады, 
инновациялық және экологиялық 
технологияларды қолдануға 
әкеледі, жұмыс �німділігі артады 
және тағы да басқа оң нәтижелерге 
қол жеткіземіз. Сондықтан Үкі-
мет ДСҰ және Еуразиялық Эко-
номикалық Одақтың талаптарын 
ескере отырып, отандық �ндірісті 
дамытуға және қорғауға мүмкіндік 
беретін ең тиімді механизмдер 
мен инструменттерді жасақтағаны 
ж�н. С�йтіп, жылдан-жылға 
импорттық тауарлардың үлесін 
азайту жоспары жасалуы тиіс-ті. 
Импортты алмастыруды кешенді 
түрде іске асыру экономика мыз-
дың �ркендеуіне әсер етіп, 
халықтың әл-ауқатын жақсартып, 
еліміздің бәсекеге қабілеттілігін 
арттырады. 

Ұлттық экономикада ұлттық үлес аз
Ел экономикасы індетке байланысты т�рлі шектеу шараларына �арамастан жыл 

басынан бері 2,2 пайыз�а �сті. Дегенмен сырт�ы сауда-сатты� азайып кетті, тіпті 
пандемия�а дейін бірнеше жыл �атарынан к�рсеткіші �!лдырып бара жат�ан салалар 
аз емес. Оны# �стіне, $аза�станны# сырт�ы тауар айналымында импортты# �лесі әлі 
де тым жо�ары.

Дәулет АСАУ

Республикалық бюджеттің 46 
пайызы Ұлттық қордан келетін 
трансферттер болса, былтыр бюд-
жет шығынының 25 пайызын 
Үкімет Ұлттық қор есебінен 
жапқан. Жақында Президент қол 
қойған заңға сәйкес, үш жылдық 
бюджеттің ақырғы параметрлері 
нақтыланған болатын. Ол бо-
йынша бюджеттің кірісі 12,6 
трил лион, ал шығыны 15,3 трил-
лион теңгеге жеткен. Ал 2,7 трил-
лион теңгенің жыртығы тағы 
Ұлт тық қор қаржысымен жабы-
латыны с�зсіз. /йткені �лтірмейді 
деп сенген Үкіметтің �зі Ұлттық 
қорға үнемі иек артады. 

ҚАЗЫНАҒА ҚАРЖЫСЫН 
ҚҰЙҒЫСЫ ЖОҚ

Мемлекет басшысы екі жыл 
бұ рын халыққа арнаған Жолда-
уында квазимемлекеттік сектор-
дың қайтарымын арттыруды 
тапсырып, дивидендтер т�леуді 
талап еткенін білеміз. Бірақ бұл 
талап толық орындалып жатыр 
деп айту қиын. Мәселен, мем-
лекеттің үлесі бар «Қазатомпром», 
«Қазақтелеком» қазынаға қайтуы 
тиіс пайданың к�лемін қысқар-
тып тастаса, «Отбасы банк» был-
тыр тапқан 31,7 миллиард теңге 
таза табысын мемлекетке т� ле-
мей тін болып шешті. «От басы 
бан кінің» жалғыз акционері – 
«Бәйтерек» холдингі банктің был-
тырғы қаржылық есебін бе кітіп, 

қарапайым акциялар бо йынша 
дивидендтер т�лемеу ту ралы ше-
шім қабылдаған. Ұлттық банк 
мә ліметінше, осы жылдың бірінші 
тоқсанында «Отбасы банктің» 
меншікті капиталы – 328,2 мил-
лиард теңге. Азамат тар дың депо-
зиттерінің жалпы к�лемі 1,4 трил-
лион тең геге жеткен. Осындай 
түсім к�ріп отырғанда 31,7 мил-
лиард теңге банк қазы насы үшін 
қомақты қаржы емес. Эконо мис-
тердің пайымынша, бюджет де фи-
циті ішкі жалпы �нім нің 3,5 па-
йызына жеткен қа зіргі жағдайда 
кірісін мемлекетпен б�ліскісі 
келмеген жалғыз «Отба сы банкі» 
ғана емес, «Қазатом пром» ұлттық 
компа ниясы да 199,3 миллиард 
теңге таза кірістің тек 150,1 мил-

лиард теңгесін дивиденд т�леуге 
ба ғыттайтынын мәлімдеді. «Самұ-
рық-Қазына» ұлттық әл-ауқат 
қорының 49 пайыз акцияларына 
иелік етіп отырған «Қазақтелеком» 
кірісінің 30 пайызын ғана ди-
виденд ре тінде қайтаруға бел бу-
ған. Бұл орайда квазимемлекеттік 
сектор Президенттің барлық ди-
виденд мемлекетке т�ленуі қажет 
деген тапсырмасын к�пе-к�рнеу 
орын дамай отырғанын к�рсетеді. 
Де ген мен «Отбасы банкі» 31,7 мил-
 лиардтың әр тиыны банк ішін дегі 
бірқатар жобалардың іске асы ры-
луы үшін жұмсалғанын айтады. 

ЕСЕП КОМИТЕТІ ЕСКЕРТТІ
/ткен айда Республикалық 

бюджеттің атқарылуын бақылау 
ж�ніндегі есеп комитетінің т�ра-
йымы Наталья Годунова қаржы 
тапшы кезде қазына қаржысын 
тиімсіз жаратқандарға жаза 
күшейтілу керегін айтты. Алды-
мен Ұлттық кордан алған ақша-
сын толық қайтармаған квази-
сектор субъектілерін сынға алған 
ол: «Ұлттық қорды тексеру ке-
зінде «Самұрық-Қазына» бұрын 
Ұлттық қордан алған 162 мил-
лиардқа жуық теңге к�леміндегі 
облигациялық қарызды актив-
терді сатудан түскен қаражат есе-
бінен �теген. Мұндай тәжірибені 
тоқтату керек. Ал мұнай секторы 
саласындағы компаниялардан 
қорға былтыр 664 млрд теңге 
қаражат түспеген», – деді. Сон-
дай-ақ Наталья Годунова былтыр 
Қаржы министрлігі берген уәде сін 
толық орындамағанын айтып, 1,5 
трлн теңгенің қосымша түсім дерін 
болжағанын жеткізді. Бірақ іс жү-
зінде одан 7 есе аз түскен. Қы сыл-
таяң шақта мемлекеттік аудит 
ор гандары анықтаған тиімсіз 
жұм салған қаражат к�лемі шама-
мен 570 млрд теңге болған. «Бір 
тең генің де сұрауы бар қазіргі кез-
де әр қаржы шотта болуы керек. 
Сондықтан біз мемлекеттік ре-
сурс тарды тиімсіз пайда лан ғаны 
үшін лауазымды адамдардың жа-

уапкершілігін одан ары кү шейту 
маңызды. Биыл жыл басынан бері 
11 лауазымды тұлға жазаланды. 
Алайда заңбұзу шы лықты анық-
таудың шеңбері әлі де тар», – дейді 
Есеп комитетінің басшысы.

Мәжіліс депутаты Аманжан 
Жамалов бюджет қаржысын 
ұқсата алмайтындар Ұлттық 
қорды тауысып бітуі мүмкін деп 
алаңдайды. Республикада салық 
жинау деңгейі әлі де т�мен. Был-
тыр бюджеттің салықтық түсім-
дері 17,4%-ға т�мендеген. Биыл 
жыл басындағы жағдай бойынша 
бюджетке жалпы берешек 378 
миллиард теңге болған. «Осы 
мәселенің барлығы «Салықтық 
әкімшілендіру жүйесін рефор-
малау» бағдарламасы аясында 
шешілуге тиіс болған. Бағдарла-
маны іске асыру үшін 11 жыл 
ішін де миллиардтаған теңге жұм-
салды. Нәтижесін к�рмей тұрмыз. 
Мемлекеттік кіріс комитетінің 16 
ақпараттық жүйесінің 12-сі ақпа-
раттық қауіпсіздік талаптарына 
сай келмейді. Оның ішінде 9-ы 
�неркәсіптік пайдалануға енгізіл-
меген. Соның салдарынан салық 
және кедендік жұмысты жақсар-
тудан былтырдың �зінде түсуге 
тиіс 1,5 триллион теңге қосымша 
түсім түспеген. Нақты сома – 221 
миллиард теңге», – деді халық 
қа лаулысы. Ал салықтық әкімші-
лендірудің әлсіз болуы айналып 
келгенде тағы бюджетке Ұлттық 
қордан қосымша қаржы тартуға 
әкеліп соқтырды. Мысалы, был-
тыр республикалық бюджет кі-
рістерінің 45%-ы Ұлттық қордан 
тартылған трансферттер болды. 
Оның жалпы сомасы – 4,8 трил-
лион теңге. Ал бұл – соңғы жыл-
дардағы ең жоғары к�рсеткіш. 

Ұлттық қорды үнемі қолда-
натынымызды айтқан экономист 
Мақсат Халық 2008 жылдан бастап 
қор есебінен мемлекетке кепіл-
дендірілген трансферттер тұрақты 
түрде аударыла баста ғанын алға 
тартады. Одан б�лек, қосымша 
мақсатты түрдегі транс ферттер 
тағы б�лінеді. Мәселен, былтыр 
індетпен күресу үшін Ұлт тық 
қордан 4,7 триллион тең ге, ал осы 
жылғы бюджетке деп 3 триллион 

теңге бекітілді. Б�лін ген қаржы-
ның к�бі ұлттық ком паниялардың 
үлесінде. «Квази мемлекеттік 
сектор Ұлттық қорға �те к�п сұрау 
салады. Бір кездері банктерді құт-
қару үшін Ұлттық қордан қа ра-
жаттар к�п аудары латын. Банктер 
де соған үйреніп алды. Бірақ 2016 
жылдың соңында Елбасы Ұлттық 
қорға тиіспеу керегін ескертті. 
Соның салда рынан қаншама банк 
жұмысын тоқтатып, банкрот 
болды. Ме нің ше, 2008 жылдағы 
дағдарыстан кейін-ақ банктерді 
Ұлттық қор есебінен қолдаудың 
қажеті жоқ еді. Дәл қазір квази-
мемлекеттік сектордағы ахуал да 
ойланту керек. Бұл салада тиім-
діліктің жоғары нәтижесін к�ріп 
отырған жоқпыз. Саңырауқұлақша 
қап таған компаниялардың мақ-
саты түсініксіз. Қаншама жобалар 
жасалып жатыр, тиімділігі жоқ. 
Сондықтан әлемдік тәжірибеге 
сүйене отырып, Ұлттық қордағы 
аударымдарды реттеудің жаңа 
механизмін жасау қажет», – дейді 
Мақсат Халық.

ҰЛТТЫҚ ҚОРҒА ЖАҢА ЖҮЙЕ 
КЕРЕК ПЕ?

Бүгінде қара алтын құны түсіп 
кетсе, экономикасы мұнайға бай-
ланған мемлекеттердің біразы 
қысылтаяң шақта қиналмай шы-
ғудың түрлі амал-айласын іздеуге 
к�шті. Жиырма жыл бұ рын құ-
рылған біздегі Ұлттық қор бола-
шақ үшін емес, бюджет тің жыр-
тығын жамаудан артылмай келеді. 
Ұлттық экономика ми нис трі 
Ұлттық қордан кепіл ден дірілген 
трансферт к�лемі биыл – 2,7 трлн 
теңге, келер жылы – 2,4 трлн, 2023 
жылы  2,2 трлн теңге болады деп 
түсіндірді. Бұдан б�лек, биыл 
елдегі даму бағдарламаларын 
қаржылан дыруды ұлғайту үшін 
Ұлттық қордан тағы 1,85 трлн 
теңге б�лу жоспарланған. Алайда 
алынған қаржыны қайтаруға 
келгенде құлықсыздық таныта-
тындарға жауапкершілікті кү шей-
тіп, жаңа бюджеттік ереже енгі-
зілмесе, қордың түбі к�рінуі мүм-
кін. Сол үшін экономистер Ұлттық 
қорды басқару жүйесі басынан 
құрылған дұрыс деп отыр. 

31 миллиард қайда кетті?

Бюджетті# дайын а�шасына �йренген !лтты� компа ниялар дайын ас�а тік �асы� 
принципімен ж!мыс істеп келе жат�андай. $аржылы� нәтижесі жо�ары болмаса, 
шы�ыны артса, �ома�ты а�шаны )лтты� �ордан аударып, жа�дайын т�зеп алады. 
Тіпті, кейінгі кезде тап�ан пайдасын бюджетке �айтарудан да бас тартып жатыр. 
Автономды бас�аруда�ы мекеме дерсі#.   

Жадыра МҮСІЛІМ

�сел БАЛТАҚЫЗЫ (коллаж)
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АЙМАҚAI  YNQQ

Өндірісте 50 адам көз жұмған

МИНИСТРЛІК 
СТАТИСТИКАСЫ

Еңбек және халықты әлеуметтік 
қор ғау министрлігі деректері бойынша, 
биыл бірінші жартыжылдықта �нді-
рістегі жазатайым оқиғалардың сал-
дарынан 691 қызметкер зардап шекті, 
оның 78-і қайтыс болды. Осылайша, 
�ндірістік жарақаттану деңгейі 2020 
жылдың ұқсас кезеңімен салыстырғанда 
2,8% �скен. Ал �ткен жылдың 6 айында 
672 адам зардап шекті. #ндірістік 
жарақаттанудың жоғары деңгейі бұ-
рынғыдай Қарағанды (139 адам), 
Шығыс Қазақстан (82 адам), Ақт�бе (56 
адам), Павлодар (54 адам), Қостанай (49 
адам), Түркістан (37 адам) облыстарында 
және Алматы қаласында (42 адам) 
кездесіп отыр. Экономика салалары 
бойынша зардап шеккендердің ең к�бі 
тау-кен-металлургия кешенінің кәсіп-
орындарында – 134 адам (19,4%) және 
құрылыс саласында – 80 адам (11,6%).

САҚТЫҚ ШАРАЛАРЫ ЖОҚ
Қазақта «сақтықта қорлық жоқ» де-

ген с�з бар. <рине, қандай жұмыс істе-
сең де сақтық керек. Алайда сақтықтан 
кейін кәсіпорындарда еңбек қауіп-
сіздігін сақтамау да баршылық. Мысалы, 
еңбекті қорғау саласында ең жиі кез-
десетін бұзушылықтар: қауіпсіз еңбек 
жағдайын қамтамасыз етпеу – 14,9% 
(353); қызметкерлерге оқыту мен нұс-
қама жүргізбеу – 14,3% (340); жеке және 
ұжымдық қорғану құралдарымен, ар-
найы киіммен және арнайы аяқкиіммен 
қамтамасыз етпеу – 10,1% (238). Бұл тек 
анықталғаны ғана. Ал жазатайым оқи-

ға лардың к�пшілігі мыналарға байла-
нысты болған екен: қозғалатын, айнала-
тын заттардың әсері (199 немесе 13,9%); 
зардап шегушінің биіктен құлауы (171 
немесе 11,9%); заттардың, материал-
дардың құлауы (152 немесе 10,6%).

«ҚАУІПСІЗ ЕҢБЕК» 
ЖОБАСЫ �ЗІРЛЕНДІ

Жақында Қарағанды облысының 
прокуратурасында 2020 жыл және 2021 
жылдың 6 айы бойынша жарақаттану 
туралы қылмыстық істерді тергеудегі 
заңдылықтың жай-күйі, сондай-ақ 
олардың алдын алу бойынша жұмыстың 
тиімділігі алқалы жиналыста қаралды. 
Статистикаға сәйкес, �ндірісте жарақат 
алудың 230-ға жуық фактісі тіркеліп, 
оның 22% немесе 50-і �лімге әкелді. 
Осыған орай қылмыстық істерді 
тергеудің проблемалық мәселелері, 
уәкілетті органдардың жұмысы тал-
қыланды. «Қауіпсіз еңбек» жобасы әзір-
ленді, ол жосықсыз жұмыс берушілерді 
заңда белгіленген жауапкершілікке 
тартудың бірыңғай практикасын қа-
лыптастыруға және еңбек жағдай-
ларының лайықсыз болуына т�зімсіздік 
мәдениетін қалыптастыруға бағыт-
талған», – деп мәлімделді облыстық 
прокуратурадағылар. Сонымен қатар 
полиция органдарында қолданылып 
жатқан істерді тергеу бойынша әдісте-
мелік ұсыныстар таныстырылды. Соны-
мен бірге, жарақаттану деңгейі жоғары 
аймақтарда арнайы жедел-тергеу 
топтарын құру жоспарланып отыр. 

ЕҢБЕК ИНСПЕКЦИЯСЫ 
НЕ ДЕЙДІ?

«#ңірдің �ндірістік объектілерінде 
т�рт айда 83 жазатайым оқиға болды, 
онда 103 адам зардап шекті, 14 адам 

қайтыс болды», – деп хабарлады об-
лыстық Еңбек инспекциясы басқар-
масының басшысы Ирина Любарская 
Қоғамдық кеңестің кезекті отырысында. 

Жазатайым оқиғаның ең к�бі тау-
кен металлургия, к�мір және құрылыс 
салаларында тіркелген. Атап айтқанда, 
бұл қала құраушы кәсіпорындар – 
«АрселорМиттал Теміртау» АҚ, «Қазақ-
мыс «корпорациясы» ЖШС және 
басқалар.

– Талдау к�рсеткендей, жазатайым 
оқиғалардың негізгі себептері жұмыс 
беруші тарапынан бақылаудың жеткі-
ліксіздігінен болады. Жұмысты дұрыс 
ұйымдастырмау да бұған сеп. Т�тенше 
жағдай к�біне 3 жылға дейін жұмыс �тілі 
бар қызметкерлер арсында (42%) бола-
ды. Жазатайым оқиғалардың 57%-ы 
�здерінің ұзақмерзімді кәсіби тәжіри-
бесіне сүйенетін 55 жастан асқан қыз-
мет керлер арасында тіркелді. Қайғылы 
жағдайдың себебінің бірі зейнетке 
дейінгі жастағы мамандардың жалпы 
денсаулығына байланысты. 

Барлық жұмыс беруші міндетті ме-
дициналық тексеруді және ауысым 
алдындағы медициналық куәланды-
руды жүргізбейді, – деп атап �тті 
И.Любарская. 

КІМ КІН�ЛІ?
Қайғылы жағдайдың болуына ең 

алдымен жұмыс берушілер кінәлі.
Негізінен алғанда, к�п жағдайда 

�ндірістегі жұмыстардың немқұрайды 
ұйымдастырылуы, еңбек қауіпсіздігі 
талаптарын сақтамау, ғимараттардың 
қанағаттанарлықсыз техникалық 
жағдайы, авток�лік қозғалысы ереже-
лерін бұзу, істен шыққан к�лік, жаб-
дықтарды пайдалану, жұмысшыларды 
еңбек қауіпсіздігіне оқытпау, жеке және 
ұжымдық қорғаныс құралдарын, арнайы 
киім формасымен қамтамасыз етпеу 
сияқты кемшіліктер – жұмыс беруші-
лердің кінәсі.

Сонымен қатар жұмысшылардың да 
кінәсінен болатын жағдайлар бар. 
Мысалы, еңбек қауіпсіздігі ережелерін 
бұзу, сақтық шараларына назар аудар-
маудың нәтижесінде сол жұмысшының 
�зі к�з жұмады. Құрылыста адамның 
биіктен құлауы, газбен улануы, тоққа 
түсуі, үстінен ауыр заттың құлауы жиі-
жиі болады. Бұл жерде аса �зекті, ше-
шілуі қиын бір мәселе бар. Ол кәсіпорын 
басшылары �ндірістегі жарақаттану 
оқиғаларын к�бінесе жасырып қалуға 
тырысады. Не болмаса, әр жұмысшының 
�міріне жауапты болғандықтан, ауыр 
жарақатты жеңілге ауыстыра салады. 
Кей кездері жұмыс беруші еңбек 
қауіпсіздігіне қыруар қаражат б�лудің 
орнына, жарақат алған адамға айыппұл 
т�леуді қолай к�реді. Демек, жұмыс 
берушілерге қойылатын талаптарды 
қатайтумен, яғни белгілі бір жазалаушы 
іс-шаралармен мәселені толық шеше 
алмасымыз анық.

Қарағанды облысы

70 миллиондық «электронды ұрлық» 
былтыр күзде белгілі болды. Бұған дейін 
шенеуніктер ол туралы ақпарат бермеді. 
Емхана есепшотынан қаражат жоғалғаны 
туралы пандемия кезінде жұмыс істеген 
және ковидпен ауырғанына �темақы 
алмаған №1 қалалық емхананың 30-дан 
астам қыз меткері жиылып митинг 
�ткізген кезде белгілі болған.

Емхана қызметкерлері диффе-
ренциалды т�лем мен сыйақы лардан да 
қағылғанын айтқан бо латын. Оны 
басшылық №1 емха наның есепшотынан 
түсініксіз жағдайда 70 млн теңгенің жоға-
луымен түсіндірген еді.

Дегенмен де №1 Атырау қа лалық 
емханасы дәрігерлерінің наразылық 
білдіруіне қатысты сол кездегі облыстық 
Денсаулық сақ тау басқармасы басшы-
сының мін детін уақытша атқарушы 
Асхан Байдуәлиев емханадан ұрланған 
70 млн теңгенің үстемеақыға, т�лем ақыға 
еш қатысы жоқ деп мәлім еткен болатын.

«Атырау қаласындағы аталған емхана 
шотынан 70 млн теңгеге электронды 
түрде ұрлық жасалған. Бұл туралы тиісті 
құқықтық ор гандар тергеу-анықтау 
жұмыста рын жүргізіп жатыр. Болған жағ-
дайға байланысты емхана қызмет кер-
лерінің жалақысы қысқар майды, уақы-
тылы беріліп отыр. Міндетті медици-
налық сақтан дыру қоры арқылы жала-
қылары т�ленуде» – деген еді Асхан 
Байдуәлиев.

Кейін бұл іс бойынша Алматы 
облысының екі тұрғыны ұсталып, сот 

болды. Онда Талдықорған қа ласының 
тұрғыны Д.Тұрсын ханның Ladserviceplus 
1 ЖШС-ін ашқаны, 3 тамызда Атырау 
қала лық №1 емхананың есеп б�лімінің 
қашықтан ақпаратқа қол жеткізу 
жүйесіне кіріп, �з ЖШС-нің есеп айы-
рысу шотына 70 миллион теңге аударғаны 
анықталды. Содан кейін ақшаны қолма-
қол ақшаға айналдырып, сыбайласы 
А.<бді рахмановқа берген.

Атырау қаласының №2 соты ның 
үкімімен Д.Тұрсынхан және А.<бдрах-
манов Қазақстан Қыл мыстық кодексінің 
188-бабының 4-б�лігі 3-тармағымен, 
ұрлық, яғни алдын ала адамдар тобымен 
с�з байласу арқылы, аса ірі м�л шерде, 
ақпараттық жүйеге заңсыз кіру жолымен, 
б�теннің мүлкін жасы рын жымқыру 
фактісі бо йынша кінәлі деп танылды.

Екі сотталушы да Қылмыстық ко-
декстің 188-бабы 2-б�лігі 4-тар мағы және 
3-б�лігі бойынша кі нәлі деп танылып, 6 
жарым жылға (Д.Тұрсынхан) және 5 
жылға (А.<бдірахманов) бас бостан-
дығынан айыру жазасын алды.

– Жаза тағайындау кезінде А.<бді-
рахмановтың бұрын соттал мағаны, кіш-
кентай т�рт бала сы ның болуы, кінәсін 
мойындауы және шын жүректен �кінуі, 
қыл мысты ашуда белсенді к�мек к�р-
сетіп, материалдық зиянды ішінара �те-
гені; Д.Тұрсынханның бұрын сотты 
бол мағаны, кіш кен тай баласының бо-
луы жеңілдететін жағдай ретінде ес-
керілді, – деп ха барлады соттың баспас�з 
қызметі.

Сот үкімі заңды күшіне енген жоқ. 

Атырау облысы

Қаржы министрлігі былтыр 
Пре зидент тапсырмасынан соң 
мамыр айының соңында панде-
мияға байланысты 2023 жылға 
дейін ел бюджетін оңтайландыру 
және қаржыны тиімді жұмсау 
мақсатында шенеуніктерге жеңіл, 
арнайы және жедел-іздестіру 
к�ліктерін, кеңсе жиһазын сатып 
алуға мораторий жариялады. Сон-
дай-ақ бюджет қаржысын тиімсіз 
жұмсау тәуекелін анықтау мақ-
сатында т�тенше жағдай кезеңінде 
жүргізілген мемлекеттік сатып 
алуларға мониторинг жүргі зетін 
болды. Соның нәтижесінде был-
тыр республикалық бюджетті нақ-
тылау кезінде үнемделген 532,8 
млрд теңге COVID-19 індетімен 
күреске, пандемияның кері әсерін 
жоюға, азаматтар мен бизнес 
�кілдерін қолдауға жұмсалған 
болатын. 

К�ЛІКТЕРДІҢ ЕСКІРГЕНІН 
АЛҒА ТАРТАДЫ

Қатерлі індеттің беті әлі де 
қайтқан жоқ, керісінше үшінші, 
т�ртінші толқыны тарап, үдеп бара 
жатыр. Бірақ соған қарамастан 
солтүстікқазақстандық шенеу-
ніктер қаржы үнемдеуден мезі 
болғанға ұқсайды. Олай дейтініміз, 
мемлекеттік сатып алулар сай тын-
да бір мезгілде бірнеше мемлекеттік 

орган жаңа авток�лік сатып ала-
тыны туралы хабарландырулар 
пайда болды. Айта кету керек, те-
мір тұлпарлар арзанқол деуге 
келмейді, әрқайсысының құны – 
9-10 миллион теңге шамасында.

Мәселен, Ақжар аудандық 
әкім дігіне арналған к�лікке бюд-
жет тен 10 миллион 490 теңге б�-
лініпті. Салыстырмалы түрде 
айт  сақ, бұл – Петропавлдағы 
ортан қолдау бір б�лмелі пәтердің 
құны. Неге қымбат дегенге келсек, 
к�лік жайлылығы жағынан барлық 
та лап қа сәйкес келуі тиіс екен әрі 
шетелдік маркалы болуы керек. Ал 
облыс орталығынан шалғайда ор-
наласқан ауданның ойдым-ойдым 
жолдары мұндай к�лікке арнал-
мағанын ешкім ескермегенге 
ұқсайды. 

Аудан әкімі Қанат Қалиевке 
хабарласқанымызда, ол әкімдіктің 
барлық к�ліктері әбден тозғанын, 
жаңа машина қажет екенін тілге 
тиек етті. К�лік сатып алуға қатыс-
ты барлық мәліметті мемлекеттік 
сатып алулар сайтынан қарауға 
болатынын да еске салды. 

Аудандық әкімдік аппара ты-
ның басшысы Талғат Мұқажан-
ұлының бізге берген жазбаша 
жауабына сүйенсек, қолданыстағы 
қыз меттік авток�ліктердің то зуы-
на байланысты оларды жаңарту 
қажеттігі туындаған. «Аудан әкімі 
аппараты балансында барлығы 4 
қызметтік к�лік бар: 1. 2006 жылы 

шығарылған Тоуота Land Cruser, 
бастапқы бағасы – 6 213 мың 
тенге, тозу деңгейі – 100 пайыз; 2. 
2014 жылы шығарылған KIA 
Sorento бастапқы бағасы – 6 052 
мың теңге, тозуы – 88,75 пайыз; 3. 
2007 жылы шығарылған Toyota 
camry, бастапқы бағасы – 4080 мың 
теңге, тозуы – 100 пайыз; 4. 2015 
жылы шығарылған KIA RIO, 
бастапқы бағасы – 3967 мың теңге, 
тозу деңгейі – 64,7 пайыз», – де-
лінген жауапта. Аппарат бас шы-
сының мәліметінше, авток�лік 
2012 жылы ғана бір-ақ рет жаңар-
тылған. Сол кезде сатып алынған 
KIA MOHAVE кейін 2013 жылдың 
желтоқсанында аудандық ауыл 
шаруашылығы б�ліміне беріліпті. 
Ал биыл наурыздың басында аудан 
әкімі аппараты бюджеттік ко мис-
сияға қызметтік к�лік сатып алу 
туралы бюджеттік тапсырыс бер-
ген екен. Аудандық мәслихат сес-
сиясында бұл мақсатқа 9 990 000 
теңге б�лінген. Кейін к�ліктің 
қымбаттауына байланысты аппа-
раттың үнемделген қаржысынан 
500 000 теңге қосылыпты. «Бұған 
дейін конкурс екі рет жария лан-
ғанымен, қатысушылардың аз ды-
ғына байланысты �ткізілмей қал-
ды. Сондықтан қазір үшінші рет 
конкурс жарияланып отыр», – деді 
аппарат басшысы. Конкурсқа 
тапсырыс қабылдау 26 шілдеде 
аяқталады. Техникалық сипатта-
масы – базалық: Қазақстанда жи-

нақталған болуы керек, қозғалт-
қыш к�лемі – 1999 см3-ден к�п 
емес. 

«БАЙТАЛ ТҮГІЛ БАС ҚАЙҒЫ»
Солтүстік Қазақстан облыстық 

Табиғи ресурстар және табиғат 
пай далануды реттеу басқармасын-
дағылар да биыл жаңа к�лікке 
құштар болып отыр. Бұл к�лік 
Ақжар аудандық әкімдігінікінен 
сәл арзанырақ – 10 миллион теңге. 
Басқарма басшысы Бейбіт Исма-
нов авток�лік бағалары 2-3 жылдан 
бері осындай болып тұрғанын әрі 
жаңа к�лік ормандарды күзету, 
�рттен қорғау деген сияқты мақ-
саттар үшін дәл қазір қажет болып 
тұрғанын алға тартты. Бұл басқар-
мада да к�ліктер ескірген екен. <рі 
мемлекеттік сатып алуларды бұл 
басқармадағылар �здері �ткіз-
бейтін к�рінеді. «#тінішті Нұр-
Сұлтандағы басшыларға жібер-
геннен кейін, орталықтандырылған 
түрде к�лік сатып алынады. К�лік 
алмаңдар деген бұйрық болған 
жоқ», – деді Бейбіт Қайыркешұлы. 

Бюджет қаржысының тиімді 
жұмсалуын бақылайтын облыстық 
ревизиялық комиссия да 9 мил-
лион 990 мың теңгеге жайлы к�лік 
сатып алмақшы. «Осы мәлімет рас 
па? Бұл к�лік қаншалықты қажет?» 
деген сұрағымызға жауапты де-
партамент басшысы Аман Т�ре-
гелдин: «Ол коммуналдық мүлікке 
жатады. Біз республикалық мү-
лікке жауаптымыз», – деп қысқа 
қайырды.

Облыстық әкімдіктің Шаруа-
шылық басқармасы мемлекет тік 
сатып алу ресімдерін аяқтап, 10 
миллион 71 мың теңге тұратын 
«Хюндай» к�лігін жеткізіп беруге 
шілде айында келісімшарт жа са-
сыпты. Жуырда ғана, атап айтқан-
да, сәуір айында облыстық әкімдік 
дәл осы фирмамен үш авток�лік 
жеткізіп беру туралы келісім жа-
сасқан екен. Бірақ мемлекеттік 
са тып алулар сайтындағы құжат-
тарға қарағанда олар әлі жеткі-
зілмегенге ұқсайды. Облыстық 
Жолаушылар к�лігі және авто мо-
биль жолдары басқармасы да 9 

миллион 990 мың теңгеге «Са ры-
арқа АвтоПром» компаниясынан 
темір тұлпар са тып алып, оны жет-
 кізіп беруге келісімшарт жасасқан. 

2020 жылдың қорытындысы 
бойынша сыбайлас жемқорлыққа 
қатысты бас-аяғы 99 қылмыс 
тіркелсе, соның 27-сі дәл осы мем-
лекеттік сатып алуларға қатысты 
болған. Соның салдарынан 36,8 
миллион теңге шығын келтірілген. 
Бұл – Солтүстік Қазақстан об лы-
сының Сыбайлас жемқорлыққа 
қарсы қызметінің мәліметі. 

«Байтал түгіл бас қайғы» болған 
заманда шенеуніктерге неліктен 
дәл қазір жаңа к�лік қажет болды 
екен? Президенттің тыйымы мен 
Қаржы министр лігінің мораторийі 
Солтүстік Қазақстан облысына 
тарамайтын болғаны ма? Шын 
мәнісінде қазір дәрі-дәрмекке, 
емге зәру болып отырған науқастар 
қаншама? Үнемделген қаржыны 
пандемия жағдайында халықтың 
денсаулы ғына неге жұмсамасқа?

Солтүстік Қазақстан облысы

«Ломбард «Сенімді іргетас» ЖШС тауар 
белгісі (Бі рінші ломбард) 2021 жылы шілде 
айының 23, 30 күні, сағат 12.00-де кепілге 
қойылған мүліктердің сатылымы �ткізі ле тіні 
туралы жариялайды. Мекенжайымыз: 
Алматы қаласы, Ақсай-2 ықшамауданы, 10-
үй. Тел: 8(727) 268-40-37.

ТОО «Ломбард «Сенімді  іргетас» 
товарный знак (Бірінші ломбард) объявляет о 

проведении торгов залогового имущества 

23, 30 июля 2021 г., в 12.00 часов по адресу: 

г. Алматы, мкр. Аксай-2, д. 10. Телефон: 

8(727) 268-40-37.

Шенеуніктер 
жаңа көлікке құштар

Президентті� тапсырмасына сәйкес, мемлекеттік органдар мен квазимемлекеттік 
сектор�а авток�лік сатып алу�а �ш жыл�а тыйым салын�анына �арамастан, Солт�стік 
!аза�стан облысыны� шенеуніктері биыл темір т#лпарларын жа�артып жатыр. 
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Роза ШӘКЕН

Емханадан 70 миллионды 
жымқырғандар сотталды

Былтыр пандемия �ршіп т#р�ан кезде Аты рау да�ы №1 емхананы� 
есепшотынан 70 миллион те�ге #р лан�ан. Б#л COVID-19 індетіне 
�арсы к�реске б�лінген �а ра жат болып шы�ты. Дәрі-дәрмегі жо� ��ір 
хал�ы �лім ау зында жат�анда, б#л а�парат ж#ртшылы�ты шошыт�ан 
болатын. Жа�ында №2 �алалы� сот осы іс бойынша �кім шы�арды.

Тұрсын ЖҰМАБЕКҚЫЗЫ

!аза� �андай �аза болса да, «жазмыштан озмыш жо�» деп �оя 
салады. Біра� ж#мыс�а кетіп, бала-ша�амды асыраймын деген 
адамны� �айтыс болуын не дейміз? Ол да жазмыш па? Бір жарым 
жылды� ішінде !ара�анды облысында�ы �ндіріс орындарында 
230-�а жуы� кісі жара�ат алып, 50 адам �айтыс бол�ан.

Әдебиет БЕЛГІБАЙҰЛЫ



Кәсіп�ой  бокста таныла 
баста�ан �аза� спортшылары 
баршылы�. Жанк�йер әдетте 
оларды� жетістікке жетіп,  
к��ілден шы��анын к�теді. 
Жанк�йер ы�ыласына б�леніп 
ж�рген спортшыларды� бірі – 
Данияр Елеусінов. Біз спорт-
шымен с&хбаттасып, жоспар-
лары жайлы ой б�ліс кен едік. 

– Былтыр қараша айында 
намибиялық боксшы Индонгоны 
жеңіп, жартылай орта салмақтағы 
IBF Intercontinental бос белбеуін 
иелендіңіз. Сол кездесуге қысқаша 
тоқталсаңыз. Кәсіпқой бокстағы осы 
кезге дейінгі "ткізген кездесулеріңізде 
сіз үшін ең қиын қарсылас кім болды? 

– Джулиус Индонгомен �ткен 
жекпе-жек менің алда үлкен айқас-
тар �ткізуіме жол ашты. �здеріңіз 
де жақсы білесіздер, бұл айқаста 
жеңіске жету арқылы IBF Intercon-
tinental белдігіне ие болдым. 
Рейтингімді де жақсарттым. Қарсы-
ласым екі дүркін әлем чемпионы, 
үш белбеудің иегері, абсолюттік 
әлем чемпионының кездесулеріне 
шыққан тәжірибелі боксшы. Сон-
дықтан онымен лайықты жұдырық-
тасып, шаршы алаңда қарсы-
ласымды жеңу үшін тыңғылықты 
дайындалдым. Шүкір, бәрі ойдағы-
дай аяқталып, маған жанкүйерлік 
танытқан к�пшіліктің сенімі аяқ-
талды. Екінші раундта техникалық 
нокаутпен жеңіске жеттім. Кәсіп-
қой бокстағы 10 қарсыласымның 
бәрі де осал боксшылардың қата-
рынан емес. 2сіресе, осылардың 
арасындағы ең тартысты айқас деп 
Сильверио Ортиз бен Алан Сан-
чеспен �ткен жекпе-жегімді ерекше 
атап �тер едім. 

– Күні кеше Matchroom Boxing 
промоутері Эдди Хирнмен жұ мысы-
ңызды тоқтаттыңыз. Қазір еркін 
агент сіз. Алдағы уақытта қай промоу-
тер мен жұмыс істемек ойыңыз бар? 

– Сәуір айында бұрынғы про-
моутерім Эдди Хирнмен  келісім-
шартымның уақыты аяқталған 
болатын. Сол себепті біздер онымен 
жұмыс істеуді тоқтаттық. Про-

моутерімнің келісім аясында бұған 
дейінгі істеген жұмыстарына риза-
шылығымды білдірдім. 10 кездесу 
�ткізіп үлгердім. Негізі, одан да 
к�п, яғни 12-13 кездесу �ткізуім 
керек болатын. Пандемияға бай-
ланысты жоспардағы айқас тары-
мның саны да қысқарып қалды. 

Дегенмен де менің бұрынғы ко-
мандама еш ренішім жоқ. Тек 
кейінгі ұсынылған жаңа келісім-
шарт біздің ойымыздағыдай болған 
жоқ. Сондықтан келісімшарт 
мерзімін ұзартпаймыз деп шештік. 

– Оныншы жеңісіңізден кейін 
B o x R e c  р е й т и н г і н д е  б і р д е н 
39-орыннан 26-орынға к"терілдіңіз. 
Жеңіліссіз серияңыз да жалғасып 
жатыр. Ендігі жоспар қандай? 

– Ендігі жоспар – биылдыққа 
1-2 кездесу �ткізу. Менеджер-
лерімнің айтуы бойынша, жел-
тоқсан айында Қазақстанда да 
жекпе-жек кешін ұйымдастырмақ 
ниеттеміз. Жақсы қарсыластар 
таңдалынады. Кардта қазақстандық 
к�птеген боксшылар да болады, 
олардың арасында �зімнің туған 
ағам Дәурен Елеусінов те бар. 
Бастысы, оған дейін АҚШ-та бір 
кездесу �ткізуім керек. Бірақ әлі 
ештеңе нақтыланбады. Жақсы 
жаңалық болса алдымен сіздермен 
б�лісетін боламын. 

– Жанкүйерлеріңізді жақсы 
жаңалығыңызбен қашан қуантпақ 
ойыңыз бар? Келесі қарсылас кім 
болмақ? 

– Келесі қарсылас қалай бол-
ғанда да BoxRec рейтингінде және 
әртүрлі организациялардың, ұйым-
дардың рейтингінде жақсы тұрған 

былғары қолғап шебер лерінің бірі 
болады. 10-15 демей-ақ қояйын, 
бірақ ТОР 50-дегі боксшы болады. 
Олармен келісімге келу үшін де 
жақсы қаражат қажет. Біз бірінші 
кезекте менің де рейтингімді к�-
теретін жақсы қарсыластар іздейміз. 
Мені әлем чемпионы ти тулына 
жақындататын кездесу лер дің 
маңызы жоғары. Қарсыласым ның 

нақты кім болатыны әзірге белгісіз. 
Бастапқыда Маурис Хукер мен 
Крислан Хирден де қарсылас 
ретінде ұсынылды. Егер ол бокс-
шылар келісімін берсе мен жекпе-
жек �ткізуге дайынмын. Болмаса 
басқа боксшыларға ұсыныс тас-
таймыз. 

– Кәсіпқой бокста жүрген қазақ-
стандық боксшылар туралы ойыңыз-
ды білгіміз келеді. Кімдердің "нерін 
жоғары бағалайсыз? Кәсіп қойға 
ауыс қысы келіп жүрген отан дық 
бокс шыларға айтар кеңесіңіз. 

– Кәсіпқой бокста жүрген 
отандастарымының айқастарын 
жібермей қараймын. Олардың 
қалай дамып жатқанын, жіберген 
қателіктерін де жіті бақылап 
отырамын. �зім сол қателіктерді 
қайталамауға тырысамын. Биыл 
к�птеген үздік деген боксшы-
ларымыз алғашқы жеңілістеріне 
ұшырады. Бірақ бұл – бокс. Онда 
тұрған ештеңе жоқ. Бір рет жеңіліс 
таптым екен деп спорттық мансап-
ты аяқтауға да болмайды. Тезірек 
аяққа тұрып, қайта мықты болып 
оралу керек. Кезінде кәсіпқой 
боксшылар ондай сәтсіздіктерді 
үлкен жеңістің бастамасы деп сана-
ған. Сондықтан да біздің боксшы-
ларға алдағы жекпе-жектерінде 
сәттілік тілеймін. Жеңіліссіз келе 
жатқан Жәнібек, Мейірім, Садрид-
дин секілді боксшылар бар. Олар-
дың �нерін жоғары бағалаймын. 
Батырға жанкүйермін. Сұлтан 
Заурбек, Тұрсынбай Құлахмет 
секілді болашағынан үлкен үміт 
күттіретін жігіттер бар. Қазір кәсіп-
қой бокста жүрген боксшыларымыз 

к�п қой. Кейбіреулерінің аттарын 
атамай кетсем ренжітіп алуым мүм-
кін. Сондықтан оларға жеке-жеке 
тоқталмай-ақ қояйын. 

Кәсіпқой боксқа ауысқысы 
келіп жүрген боксшыларға айта-
рым, біріншіден алға үлкен мақсат 
қою керек. Америкаға барып, ол 
жақ та да тәжірибесін шыңдай түс-
кен дұрыс. Кеңес Одағының боксы 
мықты деп жүре бермей, шеңберден 
шығу қажет. �йткені кәсіпқой 
бокстың деңгейі мүлдем б�лек. 
Соған үйреніп, мықты бола түсу 
үшін шет елдегі үздік боксшылардың 
қарым-қабілетін бойға сіңірген 
ж�н. Бастысы, мені қазақ жастары-
ның кәсіпқой боксқа к�птеп келіп 
жатқаны қуантады. Олардың келе-
ш екте үздіктердің қатарынан к�рі-
неріне ешқандай күмән келтір-
меймін. �йткені қазақ боксы, 
қазақ стандық боксшылар әлемдік 
аренада жоғары беделге ие. Келе-
шекте де сол биігімізден түс пей, 
қазақстандық боксшылардың аты 
да т�рткүл дүниеге таныла береді 
деген үміттемін. 
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Абылайхан ЖҰМАШ
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Еңбекпен қамтуға үлес қосады

Димаш – халықаралық 
байқау төрешісі

Данияр ЕЛЕУСІНОВ, кәсіби боксшы: 

Жыл соңына дейін екі 
кездесу өткізу ойда бар

Алматы облысында ��ірлік 
кәсіпкерлер палатасыны� жа-
нын да�ы о�у орталы� тарыны� 
тізіміне енген 79 о�у орта лы�ы 
б�гінгі  нары�та �лкен с& ра-
ныс�а иелік ететін  200-ден 
астам маманды� бо йын ша 
ж&мыссыздарды �ыс �а мер-
зім ді курста о�ытып жатыр. 
Биыл осы орталы�тарда  об-
лыс бойынша 1 500-ден астам 
адам жа�а маманды�тарды 
ме�гереді.

Текелі қаласында орналасқан 
осындай оқу орталықтарының бірі 
�ткен жылдың қорытындысы бо-
йын ша облыстағы білім герлерді 
жұмысқа орналастыру к�рсеткіші 
бойынша к�шбасшы атанды. Мұн-
дағы қысқамерзімді оқудан �ткен 
жұмыссыздардың 95,5%-ы тұрақты 
жұмысқа ор налас қан және жеке 
кә сібін аш қан. Жақында оқу орта-
лығын да «аспаз» мамандығы бо-
йын ша қорытынды емтихандар 
�тті. Оқу орталығының жетекшісі 
Свет  лана Оңғарбаеваның ай туын-
ша, таяуда ғана  оқу орта лығын 18 
тігінші мен 20 аспаз бітіріп шыққан. 
Оқу ұзақтығы үш ай, студенттер ай 
сайын 20 мың теңгеден шәкіртақы 
алады.

«Біздің оқу орталығымыз Нәти-
желі жұмыспен қамтуды және жап-

пай кәсіпкерлікті дамытудың 2017-
2021 жылдарға арналған мемле кет-
тік бағдар ламасын іске асырудың 
арқа сында және «Атамекен» кәсіп-
кер лер палатасы мен Текелі қаласы-
ның жұмыспен қамту орталығының 
қолдауымен ашылып, жұмыс істеп 
келе жатқанына үш жыл болды. 
2019-2020 жылдары оқу орталы-
ғында 115 адам білім алды. Осылар-
дың  ішіндегі 60 тігінші, 35 кассир 
және 20 аспаздың 95,5%-ы жұмысқа 
орналасты. Олардың арасындағы  
26 түлек �з ісін ашуға грант алды. 
Осы жылы біз 18 тігінші мен 20 ас-
паз ды оқыт тық», – дейді Свет лана 
Оңғар баева.

Леонид Пак – «тігінші» маман-
дығы бойынша 2019 жылы оқу ор-

та лығында біліктілігін к�теріп, 
кә сіпкерлер палатасы ның қалалық 
филиалы жанынан «Бизнес Кеңес-
ші» жобасы бойынша оқудан �тті. 
Жобаны қорғап, «Бизнестің жол 
картасы – 2025» мемлекеттік бағ-
дар  лама сы аясында 2 млн теңге 
к�лемін де мемлекеттік грант алды. 
Бү гін гі күні кәсіпкер таза былғары 
мен теріден түрлі бұйымдар жасай-
ды.  Шағын цехта үш адам ды жұ-
мыс пен қамтамасыз етіп отыр. 

Оқу орталығының жетекшісі 
нің айтуынша, оқу орталығы  ма-
ман  дық бойынша біліктілік к�теріп 
қана қоймай, кәсіпкерлік негіз-
деріне оқытады,  қайырымдылық 
шараларынан да қалыс қал майды. 
�ткен жылы мұндағылар  бетперде 

тігіп, к�пбалалы отбасылар мен 
мүгедектігі бар адамдарға таратты. 
Жыл сайын студенттер Б�бектер 
үйінің тәр биеленушілері үшін киім-
кешек тігеді. Сонымен қатар орта-
лық  тың түлектері кәсіпкерлер үшін 
ашық сабақтар ұйымдастырады.

Алматы облысы Кәсіпкерлер 
палатасының директоры 2сет 
Шаяхметовтің айтуына қарағанда, 
нәтижелі жұмыспен қамтуды және 
жаппай кәсіпкерлікті дамытудың 
2017-2021 жылдарға арналған 
«Еңбек» бағдарламасының  бірінші 
бағытына сәйкес жұмыс беруші 
�зінің кәсіпорнында оқу орталығын 
құра отырып, ҰКП жанындағы оқу 
орталықтарының тізіліміне енгізіл-
ген жағдайда шығындарды �тей 
оты рып, жұмысшы кадрларды дер-
бес дайындай алады.  «Атамекен» 
кә сіп керлерге оқу орталығын құру 
бойынша қажетті қолдау к�рсетіп, 
оқу орталықтарының тізілімін 
жүргізіп жатыр. Биыл 1 500-ден 
астам адам оқумен қамтылады деп 
жоспарланған.  Ережеге сәйкес, оқу 
орталықтары білім алушылардың 
60%-дан кем емес санын жұмысқа 
орналастыруы тиіс. 

Болат АБАҒАН, 
Алматы облысы

Димаш )&дайберген 19-
25 тамызда Сочиде �тетін 
«Новая волна–2021» халы-
� аралы� жас орындаушы-
лар бай�ауыны� �азылар 
ал�а сы ны� �&рамына кірді.

Байқауды ұйымдастырушы 
комитеттің хабарлауынша, 

Димаш Құдайберген «Новая 
вол на – 2021» байқауының 
ашы луы на арналған кон церт ке, 
қа зы лар алқасы мүше лерінің 
кон цертіне, байқаудың үшінші 
күніндегі концертке, сондай-ақ 
байқаудың жабылу құрметіне 
арналған концертке қатысады.

Байқаудың финалына Ресей, 
Австралия, Армения, Беларусь, 
Болгария, Грузия, Испания, Ита-
лия, Қазақстан және Нидер ланд 
елдерінің орындаушылары �тті.

Қазақстан атынан байқауға 
Mezzo тобы қатысады.

Топ 2012 жылы құрылған. 
Топ тың продюсері – 2бдел Мұх-
таров. Топта Жасұлан Сыдықов, 
Жәнібек Сейдахметов, Асан 
Нұр бергенов және Мейір хан 
Жантұрғанов ән айтады.

Мейірім БАҚЫТЖАНҚЫЗЫ

Дзюдодан Токио Олим-
пиадасыны� жеребе тарту 
рәсімі ая�талып, �аза�-
станды� спортшыларды� 
ал�аш�ы айналымда�ы 
�арсыластары аны�талды.  
Б&л туралы 8лтты� Олим-
пиада комитеті хабарлады.

2йелдер арасында 48 келі 
сал мақта белдесетін Рио Олим-
пиадасының жүлдегері Галбадрах 
Отгонцэцэгтің бірінші айна-
лымдағы қарсыласы — қытайлық 
Ли Ю.

Е р л е р  а р а с ы н д а  Е л д о с 
Сметов Олимпиада ойындарын 
екінші айналымнан бастайды. 
Сметовтің қарсыласы – М.
Аққұс (Түркия)/Намгел Нгаванг 

(Бутан) жұбының жеңімпазы 
болмақ (60 келі).

Ерлан Серікжановтың Токио 
татамиіндегі алғашқы қарсыласы 
– әзербайжандық Орхан Сафа-
ров (66 келі).

Жансай Смағұлов Олим-
пиададағы алғашқы кезеңде 
армениялық Фердинанд Кара-
петянмен кездеседі (73 келі).

Дидар Хамза Токио ойын-
дарындағы бірінші белдесудегі 
қарсыласы — моңғолиялық 
Саид Моллаи (81 келі).

Ислам Бозбаев Олимпиада 
ойындарындағы алғашқы ай-
налымда әзербайжандық Ма-
медәлі Мехдиевпен белдеседі (90 
келі).

М.БАҚЫТЖАН

Қазақстандық спортшылардың 
қарсыластары анықталды

– Ендігі жоспар – биылдыққа 1-2 кездесу 
�ткізу. Менеджер лерімнің айтуы бойынша, 
жел тоқсан айында Қазақстанда да жекпе-
жек кешін ұйымдастырмақ ниеттеміз. Жақ-
сы қарсыластар таңдалынады. 

 «�зім түсірілім алаңында 
жүрмін. Бұл жаңалықты Insta-
gram арқылы білдім. Сол жақта 
белгілеп, құттықтап жатыр. Ба-
сын да сенген жоқпын, продюсер-
лер хабарласып айтты. Сезінуге 
уақыт болмай, құттықтап жатқан 
кісілерге рақмет айтумен уақыт 
�туде. Бұл – бәріміздің ортақ 
жеңісі міз», – деді Дайыров.

Еркебұлан Дайыров 1986 
жылы Алматы облысы Райымбек 
ауданы Қарасазда туған. Жүрге-
нов атындағы Қазақ ұлттық �нер 
академиясын бітірген. 2006 жыл-

дан бері Мұхтар 2уезов атындағы 
Қазақ мемлекеттік академиялық 
драма театрының актері. 2013 
жылы Қазақстан жастар одағы 
«Серпер» сыйлығының лауреаты 
атанды, 2015 жылы Бауыржан 
Момышұлы атындағы «Намыс» 
орденінің иегері болды. «Бауыр-
жан Момышұлы», «Анаға апарар 
жол», «Қазақ елі», «Жұлдыздар 
тоғысқанда», «Тараз», «Алтын 
орда» секілді бірқатар фильмде 
ойнаған.

Н.ОРАЗҒАЛИЕВ

Еркебұлан Дайыров – 
Азияның үздік актері 

)аза�станды� актер Еркеб&лан Дайыров Канн кино 
сыйлы�ы бойынша Азияны� �здік актері (best Asian actor 
1st Cannes film awards) атанды. Актер б&л ж�лдені режиссер 
Эля Гильманны� «К�нба�ыс» фильміндегі р�лі �шін алды. 
@зі жа�алы�ты әлеуметтік желіден естігенін айтады.
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